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ACTA DE LA SESSIÓ DE 
Ajuntament Ple 
 
Identificació de la sessió 
 
Núm. 6/2008 
Caràcter: extraordinària 
Data: 18 de juny de 2008 
Horari: de 10:00 a les 15:03 h. 
Lloc: Sala de plens de la Paeria 
 
 
 
Hi assisteixen: 
 
Àngel Ros Domingo,  

 
 
 
Paer en cap 

Marta Camps Torrens,  1a Tinent d'Alcalde 
Josep Presseguer Gené,  2on. Tinent d'Alcalde 
Montse Mínguez García,  3a Tinent d'Alcalde 
Montse Parra  Albà,  4a Tinent d'Alcalde 
José Mª Alonso Fernández,  5è. Tinent d'Alcalde 
Dolors Arderiu Sabaté,  6a Tinent d'Alcalde 
Josep Barberà Morreres,  Regidor 
Oriol Yuguero Torres,  Regidor 
Jesús Castillo Cervelló,  Regidor 
Maria Rosa Ball Papiol,  Regidora 
Juan Gómez López,  Regidor 
Sara Mestres Llusà,  Regidora 
Luis Franco Bergua,  Regidor 
Neus Brocal Mañas,  Regidora 
Isidre Gavín Valls,  Regidor 
Alexis Guallar Tàsies,  Regidor 
Miquel Padilla Díaz,  Regidor 
Beatriu Obis Aguilar,  Regidora 
Maria del Roser Rodríguez Ros,  Regidora 
Ismael Zapater Zapater,  Regidor 
M. José Horcajada Bell-lloch,  Regidora 
Enric Montanya Mias,  Regidor 
Montserrat Bergés Saura,  Regidora 
Francesc Mitjans Guardiola,  Regidor 
M. Mercè Rivadulla Gracia,  Regidora 
Jesús Gutiérrez Bustillo,  Secretari 
Assumpció Massana Estiarte,  Interventora 
Montse Tomàs Pallerols,  Oficial Major 
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Excusen la seva assistència: 
 
Montserrat Bertran Renaches,  

 
 
 
Regidora 

Ma. Luisa Sanz Llavallol,  Tresorera 
 
 
ORDRE DEL DIA 
 
De conformitat amb el previst en l’acord del “Règim de sessions plenàries i normes de 
funcionament del Ple”, inclòs en el cartipàs municipal, aprovat per l’Ajuntament Plenari en la 
sessió del dia 29 de juny de 2007, s’ha procedit a convocar aquesta sessió  extraordinària, 
denominada “Ple de Política Municipal sobre l’estat de la ciutat i l’actuació política del 
govern”. 
 
Acordades en Junta de Portaveus les normes d’autorregulació del debat, es reflecteix en 
l’apartat d’intervencions d’aquesta acta el resum dels debats produïts durant la sessió. 
 
Tal i com preveu l’esmentat acord del “Règim de sessions plenàries i normes de 
funcionament del Ple”, han estat presentades pels grups municipals tot un seguit de 
PROPOSTES DE RESOLUCIÓ que a continuació es transcriuen, reflectint les que han estat 
aprovades i les que han estat rebutjades i fent constar el resultat de les votacions 
respectives.  
 
(Abans de votar les propostes de resolució, s’absenta de la sessió, per motius personals, la 
regidora Sra. Rodríguez, essent el nombre de regidors i regidores votants el de 25). 
 
 
1.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIU RELATIVA A LA 
CONTENCIÓ DE LA DESPESA MUNICIPAL 
  
Amb 7 vots a favor dels grups municipals de CiU i PP, 17 en contra del PSC i ERC i 1 
abstenció d'ICV-EUiA, es rebutja la següent proposta de resolució presentada pel grup 
municipal de CiU: 
 
"1. Que l'Ajuntament de Lleida i els seus organismes autònoms, redueixin en un 50% les 
partides dedicades a les despeses en publicacions periòdiques, altres despeses de 
divulgació i atencions protocol·làries.  
 
2. Que l'Ajuntament de Lleida i els seus organismes autònoms, redueixin en un 50%, les 
partides dedicades a les despeses en obsequis i regals institucionals. 
 
3. Que l'Ajuntament de Lleida i els seus organismes autònoms redueixin en un 50% les 
partides destinades a les despeses en celebracions i festes, que es fan amb motiu 
d'inauguracions d'obres municipals i fets extraordinaris. 
 
4. Que l'Ajuntament de Lleida i els seus organismes autònoms optimitzin els recursos i 
millorin la seva eficiència, tot mantenint el calendari, per tal d'aconseguir una reducció en un 
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10% de les despeses destinades a festes ordinàries anuals. 
  
5. Que l'Ajuntament de Lleida i els seus organismes autònoms, quan licitin obres públiques, 
aquestes no prevegin en la seva licitació pública partida alguna dedicada a la publicitat de la 
mateixa, per tal de reduir el cost de l'obra".  
 
 
2.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CiU SOBRE TECNOLOGIES 
DE LA INFORMACIÓ I LA COMUNICACIÓ (TIC) 
  
Per unanimitat s'acorda aprovar la següent proposta del grup municipal de CiU: 
 
" Dotar el departament de l'Institut Municipal d'Informàtica (IMI) que s'encarrega 
d'implementar la digitalització de l'Ajuntament de Lleida, amb els recursos humans i 
econòmics necessaris per tal d'agilitzar el procés de digitalització de la resta de 
departaments del consistori i dels seus organismes autònoms." 
 
 
3.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIU RELATIVA A 
L'ESTALVI EN DESPESES DE FORMACIÓ D'ALTS CÀRRECS 
  
Amb 10 vots a favor de CiU, PP, ERC i ICV-EUiA i 15 en contra del PSC, s'acorda rebutjar la 
següent proposta presentada pel grup municipal de CiU: 
 
"Que l'Ajuntament de Lleida limiti al màxim les despeses de formació dels tinents d'alcalde, 
dels regidors de l'equip de govern i, en general, dels càrrecs electes". 
 
4.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIU RELATIVA A 
IMPOSTOS I TAXES MUNICIPALS 
 
Amb 7 vots a favor de CiU i PP, 16 en contra del PSC i ICV-EUiA i 2 abstencions d'ERC, 
s'acorda rebutjar el punt primer de la proposta presentada pel grup municipal de CiU; que a 
continuació es transcriu: 
 
"1. Que l'Ajuntament de Lleida es comprometi a no incrementar els impostos i les taxes 
municipals per sobre de la meitat de l'IPC durant els propers 3 anys, per tal de reduir la 
pressió fiscal a la que estan sotmesos els ciutadans i ciutadanes de Lleida". 
 
Amb 22 vots a favor de CiU, PSC i PP i 3 abstencions d'ERC i ICV-EUiA, s'acorda aprovar el 
segon punt de la proposta presentada pel grup municipal de CiU: 
 
"2. Que l'Ajuntament de Lleida, en la redacció de les ordenances fiscals per a l'any 2009, 
prevegi una sèrie de mesures d'exempcions i bonificacions per aquells col·lectius més 
afectats per la recessió econòmica, en especial pel que fa a l'Impost de Béns Immobles 
(IBI)". 
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5.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIU SOBRE SERVEI A LES 
PERSONES 
  
Amb 8 vots a favor de CiU, PP i ICV-EUiA i 17 vots en contra de PSC i ERC, s'corda rebutjar 
la següent proposta de moció presentada pel grup municipal de CiU: 
 
" Agilitzar l'aplicació de la disposició addicional segona de la Llei pel que fa al nivell 
d'objectius de les prestacions garantides en la cartera de serveis socials 2008-2009, 
garantint de forma immediata la dotació de tres diplomats en treball social i dos diplomats en 
educació social per cada 15.000 habitants". 

 
 
 
 
6.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIU RELATIVA A PLANS 
D'ESTÍMUL A LA INVERSIÓ LOCAL 
  
Amb 8 vots a favor de CiU, PP i ICV-EUiA, 15 vots en contra del PSC i 2 abstencions d'ERC, 
s'acorda rebutjar la següent proposta presentada pel grup municipal de CiU: 
 
"1. Que l'Ajuntament de Lleida destini una part de l'estalvi generat en les mesures anteriors, 
a promoure i aplicar un pla per estimular la rehabilitació de façanes d'edificis privats 
complementari a les ajudes de la Generalitat i del Govern Central, per a la rehabilitació 
d'edificis, de tal forma que estableixi subvencions a fons perdut o dels interessos per 
finançar aquests tipus d'obres i estimuli així la inversió en aquest àmbit. 
 
2. Que l'Ajuntament de Lleida destini una part de l'estalvi generat en les mesures anteriors, a 
promoure i aplicar un pla extraordinari de camins de l'Horta de Lleida que inclogui, a través 
d'un pla d'inversions plurianual, l'asfaltatge de tots els camins principals. 
 
3. Que l'Ajuntament de Lleida destini una part de l'estalvi generat en les mesures anteriors, a 
promoure i aplicar un pla extraordinari per tal d'eliminar les barreres arquitectòniques 
existents a la ciutat. 
 
4. El ple d'aquesta corporació acorda exigir a la Generalitat de Catalunya i a l'administració 
central la urgent execució  de les obres públiques que afecten a la ciutat i que han estat 
projectades i anunciades en reiterades ocasions, com per exemple, la tercera fase de la 
Variant Sud i de la Carretera Nacional-230 (de Lleida a Alguaire), la canalització del 
Noguerola fins a l'EDAR (Estació Depuradora d'Aigües Residuals) i l'ampliació de la pròpia 
Depuradora. 
 
5. Que l'Ajuntament de Lleida implementi una "finestreta única" per a totes les tramitacions 
relacionades amb l'activitat empresarial i la creació de llocs de treball, amb l'objectiu 
d'agilitzar i facilitar l'activitat econòmica. 
 
6. Agilitzar les tramitacions de les inversions previstes per l'any 2008, per tal d'evitar 
l'endarreriment de les obres i augmentar així el grau d'execució de les inversions reals. 
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7. El Consorci de Promoció Econòmica i l'Institut Municipal de Treball actuïn d'una manera 
coordinada amb les altres administracions relacionades amb la matèria, i que rebin alguns 
dels recursos addicionals alliberats per tal de dur a terme un pla de suport a l'emprenedoria i 
l'autoocupació. 
 
8. Convocar una reunió extraordinària del Consell Econòmic i Social per tal de debatre, 
consensuar i recollir noves propostes del conjunt dels representant del món socioeconòmic 
de Lleida. En aquest Consell s'abordarà, entre d'altres temes, l'elaboració un Pla Local 
d'Habitatge per la ciutat de Lleida, que doni sortida als problemes que té plantejats el 
sector".  
 
 
7.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIU RELATIVA A SÒL 
INDUSTRIAL 
  
Per unanimitat s'acorda aprovar la següent proposta presentada pel grup municipal de CiU:
 
" Que l'Ajuntament de Lleida impulsi la tramitació urgent dels polígons industrials que estan 
planificats o en tramitació i que insti el govern de la  Generalitat de Catalunya a fer el mateix 
en l'àmbit de les seves competències". 

 
 
 
8.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRU MUNICIPAL DE CIU SOBRE PARTICIPACIÓ 
CIUTADANA 
  
Amb 10 vots a favor de CiU, PP, ERC i ICV-EUiA i 15 vots en contra del PSC, s'acorda 
rebutjar la següent proposta presentada pel grup muncipal de CiU: 
 
"1. Que l'Ajuntament de Lleida, en tots els projectes d'impacte important i rellevants per la 
ciutat, estableixi un mecanisme de diàleg i consens amb tots els grups municipals. 
 
2. Que l'Ajuntament de Lleida tingui en compte les propostes de millora que es van aprovar 
en el Consell Territorial de la Bordeta, amb les prioritats corresponents, que afecten àmbits 
com la millora en les comunicacions terrestres, serveis públics i espais comercials. 
 
3. Que l'Ajuntament de Lleida s'involucri en la dinamització del Consell Territorial de la 
Bordeta, consolidant-lo definitivament i recuperant el dinamisme que havia tingut al mandat 
passat.  
 
4. Que el govern de la ciutat aposti de manera clara per tal que aquests Consells Territorials 
siguin veritables "forums de diàleg" locals, potenciant en totes les seves fases (anant més 
enllà de la fase de creació) les dinàmiques de cooperació entre les diverses entitats que 
treballen en la mateixa zona. 
 
5. Que l'Ajuntament de Lleida, en el si del Consell Territorial del Centre Històric, doni 
resposta sobre el futur del Mercat del Pla i sobre la segona fase del Museu d'Art de Lleida, 
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alhora que impulsa actuacions en el barri de Jaume I, que encara no ha rebut cap actuació 
del Pla de Barris". 

 
 
9.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIU RELATIVA A 
SEGURETAT 
  
Amb 8 vots a favor de CiU, PP i ICV-EUiA, 15 vots en contra del PSC i 2 abstencinos d'ERC, 
s'acorda rebutjar la següent proposta presentada pel grup municipal de CiU: 
 
"1. Que l'Ajuntament de Lleida sol·liciti al Departament d'Interior, Relacions Institucionals i 
Participació l'increment dels efectius policials destinats a la ciutat de Lleida. 
 
2. Que l'Ajuntament de Lleida destini més recursos humans i econòmics a la Guàrdia 
Urbana, i que intensifiqui la coordinació amb la resta de cossos i forces de seguretat 
presents a la ciutat, per tal d'incrementar l'efectivitat policial en la lluita contra els fets 
delictius". 

 
 
 
10.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL DE CIU 
RELATIVA A IMMIGRACIÓ 
  
Amb 7 vots a favor de CiU i PP, 16 vots en contra del PSC i ICV-EUiA i 2 abstencions 
d'ERC, s'acorda rebutjar la següent proposta presentada pel grup municipal de CiU: 
 
"1. Que l'Ajuntament de Lleida, mitjançant els canals oficials que pertoquin, exigeixi a la 
resta d'administracions la fi de la pràctica de subvencionar bitllets d'autobús amb direcció a 
Lleida per a immigrants il·legals. 
 
2. Que l'Ajuntament de Lleida estableixi un mecanisme de control per tal de detectar quines 
administracions són les responsables de subvencionar aquests bitllets, i, un cop detectades, 
iniciar un contacte amb l'administració responsable per tal d'exigir-li la fi d'aquesta pràctica".
 
 
11.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP SOBRE TRABALLS 
DE MILLORA D'ACCESSOS, CONSOLIDACIÓ DE MURALES I ADEQUACIÓ DE 
L'ENTORN DE LA SEU VELLA 
  
Per unanimitat s'acorda aprovar la següent proposta de resolució presentada pel grup 
municipal del PP: 
 
"Accelerar els treballs de millora dels accessos i consolidació de les muralles i adequació de 
l'entorn de la Seu Vella en la seva vessant Nord, especialment des de la plaça de la 
Sardana fins als Pous de Gel, donat que els camins que hi ha estan plens de fang i 
completament intransitables". 
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12.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP SOBRE 
ACONDICIONAMENT DEL MARGE DRET DE LA CANALITZACIÓ DEL RIU SEGRE 
  
Amb 7 vots a favor del PP i CiU i 18 vots en contra del PSC, ERC i ICV-EUiA, s'acorda 
rebutjar la següent proposta de moció presentada pel grup municipal del PP: 
 
"Atès el precari estat del marge dret de la canaltizació del riu Segre al seu pas per la ciutat 
de Lleida, sol·licitem des del Grup Municipal del Partit Popular la realització d'un estudi per 
la urbanització i acondicionament del marge dret del riu amb la finaltiat d'integrar-lo en la 
ciutat, facilitant l'accès dels ciutadans com a nou espai de lleure". 

 
 
 
13.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP RELATIVA A LA 
MILLORA DELS ACCESSOS A LA CIUTAT DE LLEIDA (IL·LUMINACIÓ) 
  
Amb 7 vots a favor del PP i CiU, 16 vots en contra del PSC i ICV-EUiA i 2 abstencions 
d'ERC, s'acorda rebutjar la següent proposta de moció presentada pel grup municipal del 
PP: 
 
"Cel·lebrar els convenis adients entre les administracions competents per tal de poder 
millorar els diferents accesos de la nostra ciutat amb una longitud aproximada de 5 a 7 kms 
de bona il·luminació en totes les carreteres importants: 
 
- Ctra. Osca: millora d'il·luminació (faroles) des de Lleida fins a la rotonda de l'autovia. 
- Ctra. Saragossa: il·luminació des d'Alcarràs, complementant-la amb la millora de l'entorn.
- Ctra. Barcelona: il·luminació fins la rotonda de desviament de Mollerussa-Borges-Balaguer; 
i, instar a l'Ajuntament que proposi el canvi de la mitjana de formigó entre les dos vies de 
circulació, per un altre element disuasori (setos, arbres ornamentals,...). 
- Ctra. Vall d'Aran: il·luminació des de Torrefarrera. 
 
 
14.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP RELATIVA A 
ACTUACIONS EN PARCS SINGULARS DE LA CIUTAT (LA MITJANA, GARDENY, 
CAMPS ELISIS, BASSES D'ALPICAT) 
  
Amb 3 vots a favor del PP, 18 vots en contra del PSC, ERC i ICV-EUiA i 4 abstencions de 
CiU, s'acorda rebutjar la següent proposta del grup municipal del PP: 
 
"Que durant el transcurs d'aquest any es faci un pla d'Actuació i adequació dels diferents 
camps per tal de recuperar-los com a PARCS SINGULARS de la ciutat. En la mateixa línia, 
es tracta de recuperar mediambientalment les Basses d'Alpicat i Gardeny". 
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15.- PROPOSTA DE MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D'ERC RELATIVA A LA 
DIGNIFICACIÓ I EL RECORD DELS DAMNIFICATS DE LA GUERRA CIVIL I ALTRES 
ACORDS RELACIONATS AMB LA MEMÒRIA HISTÒRICA 
  
Amb 22 vots a favor d'ERC, PSC, CiU i ICV-EUiA i 3 abstencions del PP, s'acorda aprovar la 
següent proposta del grup municipal d'ERC: 
 
"Donar continuïtat a la col·laboració de l'Ajuntament de Lleida amb la Universitat de Lleida 
(UdL) i les diferents entitats de la nostra ciutat que treballen en la investigació i la recerca, 
en la dignificació i el record dels damnificats de la guerra civil i fer que el seu record estigui 
present a la nostra ciutat d'una manera digna. 
 
Dignificar l'espai del cementiri on hi ha enterrats els represaliats republicans així com les 
fosses comunes que hi puguen haver, per evitar que caiguin en l'oblit, senyalitzant de forma 
ben visible a l'entrada del cementiri la seva ubicació amb una explicació dels fets. 
 
Col·laborar de forma activa amb la Universitat de Lleida en la finalització del cens de llocs, 
persones, espais, monuments, símbols, paisatges i tot tipus de vesetigis,tant si estan 
senyalitzats com no, sobre: els referens democràtics republicans, la Guerra Civil, la 
repressió franquista, la resistència antifranquista i els moviments civils democràtics. 
 
Donar continuïtat a iniciatives que tinguin com a objectiu difondre al públic general i, 
especialment, a escoles i instituts, la memòria històrica de Lleida mitjançant publicacions 
(llibres, còmics, revistes, díptics, etcètera)". 

 
 
 
16.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D'ERC RELATIVA A 
L'HABILITACIÓ DE NOVES ZONES D'APARCAMENT DISUASSORI 
  
Per unanimitat s'acorda aprovar la següent proposta presentada pel grup municipal d'ERC:
 
"L'Ajuntament de Lleida habilitarà noves zones d'aparcament dissuasori fixes com la del 
Camp d'Esports o la del Barris Nord als afores de la ciutat o accessos principals dels eixos 
viaris (N-240, N-230, LL-11, A-2...). 
 
L'Ajuntament de Lleida senyalitzarà amb panells horitzontals situats a les diferents entrades 
a la ciutat i al mateix centre urbà la ubicació d'aquestes zones i com arribar-hi. 
 
L'Ajuntament connectarà mitjançant autobusos aquests aparcaments amb el centre urbà, ja 
sigui mitjançant vehicles llançadera o situant en els mateixos aparcaments parades del bus 
urbà de les línees més properes". 
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17.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D'ERC SOBRE 
RECUPERACIÓ I POTENCIAMENT DE LA FIGURA DE L'INSPECTOR TÈCNIC DE 
CONCESSIONS; PETICIÓ DE DADES 
  
Per unanimitat s'acorda aprovar la següent proposta de moció presentada pel grup 
municipal d'ERC: 
 
"L'Ajuntament de Lleida recuperarà i potenciarà la figura de l'inspector tècnic de 
concessions, la funció del qual serà la de vetllar pel compliment correcte d'aquest tipus de 
serveis facilitant els informes corresponents a les comissions de seguiment de cada servei, 
al menys una vegada a l'any. 
 
L'equip de govern potenciarà aquesta figura de control dotant-la amb personal tècnic al seu 
servei i recursos materials per poder portar a terme el seu treball. 
 
A més, l'equip de govern es compromet a fer un llistat abans d'acabar aquest any, de totes 
les concessions que té avui, sigui quina sigui la seva modalitat segons el ROAS, informant 
de la data d'inici i venciment". 

 
 
 
18.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D'ICV-EUiA SOBRE EL PLA 
LOCAL D'INCLUSIÓ SOCIAL 
  
Per unanimitat s'acorda aprovar la següent proposta presentada pel grup municipal d'ICV-
EUiA: 
 
"1. El Govern avaluarà, en base a les conclusions del Pla Local d'Inclusió Social, els 
recursos que serien adients per assegurar les necessitats bàsiques de totes les persones en 
situació d'especial vulnerabilitat. 
 
2. En base a les propostes del Pla Local d'Inclusió Social , el Govern establirà les previsions 
d'actuacions a curt, mitjà i llarg termini que siguin de la seva competència i instarà a la resta 
d'administracions i agents socials a desenvolupar les diferents accions sorgides del Pla que 
els hi pertoquin. 
 
3. Aquestes propostes seran presentades al Ple abans d'acabar l'any 2008, i constituiran 
una base per a la pressupostació de la despesa social, establerta ja directament per 
l'Ajuntament, o bé a través dels convenis amb les entitats del tercer sector que abordin 
aquests projectes  per a l'exercici de 2009". 
 
19.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D'ICV-EUiA SOBRE SÒL 
PÚBLIC DESTINAT A LA PRODUCCIÓ D'HABITATGES AMB PROTECCIÓ OFICIAL 
 
Amb 23 vots a favor del PSC, CiU, PP i ICV-EUiA i 2 abstencions d' ERC, s'acorda aprovar 
els punts núms. 1 i 3 de la proposta del grup municipal d'ICV-EUiA: 
 
"1. El Govern de l'Ajuntament de Lleida presentarà al  grups municipals el més de juliol  la 
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programació completa de sòl públic destinat a la producció d'habitatges amb protecció oficial 
a la ciutat, amb la seva localització urbana, les densitats i les modalitats que corresponguin, i 
amb calendari aproximat d'actuacions per a llur implementació constructiva. 
 
...... 
 
3. El Govern de l'Ajuntament de Lleida es compromet a mobilitzar, amb la màxima celeritat, 
el sòl propi i aquell que li sigui atorgat segons els preceptes de la Llei per a la construcció 
d'habitatge amb protecció oficial, que ja sigui urbanitzat o pròxim a ser-ne, de manera que 
durant l'any 2009 s'iniciïn noves construccions d'habitatges protegits a través de la iniciativa 
pròpia o de convenis amb empreses i entitats que tinguin disponibilitat a construir-los. El 
Govern en donarà comptes en la Comissió corresponent."  
 
 
Amb 8 vots a favor dels grups de CiU, PP i ICV-EUiA, 15 vots en contra del PSC i 2 
abstencions d'ERC s'acorda rebutjar el següent punt núm. 2 de la proposta presentada pel 
grup municipal d'ICV-EUiA: 
 
"2. El Govern de l'Ajuntament de Lleida es compromet a recuperar el contingut del P.A.U.M, 
redactat al febrer de 2006, en el que es quantifica la necessitat d'habitatge - un total de 245 
habitatges protegits de lloguer públic a 30 anys, per la població de rendes més baixes -
inferiors a 2,5 IPREM, en les que la falta d'habitatge esdevé un problema social. 
Aquesta part de la política pública d'habitatge, el Govern la concertarà amb la Generalitat de 
forma que, ambdues administracions, a partir dels instruments de que es disposa, EMU i 
INCASOL, puguin cobrir aquest segment de la demanda, en la que la iniciativa privada no se 
implicarà per les rendes baixes del valor del mòdul a aplicar." 
 
20.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D'ICV-EUiA RELATIVA 
L'ORDENANÇA DE PROTECCIÓ DE L'ARBRAT I ESPAIS VERDS 
  
Per unanimitat s'acorda aprovar la següent proposta presentada pel grup municipal d'ICV-
EUiA: 
 
"1.- El Govern de l'Ajuntament de Lleida està ultimant la redacció de l'Ordenança de 
Protecció de l'Arbrat i Espais Verds amb la previsió d'aprovar-ho en el Ple abans d'acabar 
l'any 2008. . 
 
2.- El Govern de l'Ajuntament de Lleida debatrà el contingut de l'Ordenança amb entitats, 
associacions i empreses en el marc de l'Agenda 21 de Lleida".  
 
21.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D'ICV-EUiA SOBRE ACORDS 
PER A LA UBICACIÓ D'UNA MESQUITA A LLEIDA 
 
Amb 5 vots a favor d'ICV-EUiA i CiU, 15 vots en contra del PSC i 5 abstencions dels grups 
del PP i ERC, s'corda rebutjar els punts núm. 1 i 3 de la  proposta presentada pel grup 
municipal d'ICV-EUiA:  
 
"1. Ateses les circumstàncies que fan nul·la la idoneïtat de la parcel·la inicialment destinada 
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a la construcció d'una Mesquita a Lleida, situada en els polígons industrials d' "El Segre" - 
"Entrevies", l'Ajuntament en desestimarà la ubicació i en deixarà sense efectes els acords 
presos. 
 
3. Aquesta nova ubicació serà establerta en un termini no superior a sis mesos a partir de 
l'aprovació de la present Resolució".  
...... 
 
Amb 1 vot a favor d'ICV-EUiA, 19 vots en contra del PSC i CiU i 5 abstencions dels grups 
del PP i ERC, s'acorda rebutjar, també, el punt núm.2 de la proposta presentada pel grup 
municipal d'ICV-EUiA: 
 
"2. L'Ajuntament es compromet de destinar una nova parcel·la, amb suficient dimensió i 
situada en un espai urbà que garenteixi les condicions de dignitat per a l'exercici de la 
pràctica religiosa i les pròpies de mobilitat i seguretat d'un equipament social que ha de ser 
usat quotidianament per nombroses persones". 

 
 
 
 
22.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PSC SOBRE 
POLÍTIQUES EN MATÈRIA D'IMMIGRACIÓ I CONVIVÈNCIA 
  
Amb 23 vots a favor del PSC, CiU, PP i ICV-EUiA i 2 abstencinos d'ERC, s'acorda aprovar 
els següents punts de la proposta presentada pel grup municipal del PSC: 
 
"Totes les forces polítiques representants a l'Ajuntament de Lleida es comprometen a 
debatre totes les qüestions relacionades amb la immigració des del diàleg i el respecte per a 
totes les comunitats que covivien a la nostra ciutat i a evitar els posicionaments, actituds o 
declaracions de qualsevol mena en l'àmbit del debat partidista que poden posar en risc l'alt 
nivell de convivència assolit fins ara. 
 
La Paeria es compromet a impulsar polítiques d'integració i convivència, partint del 
necessari compliment dels drets i deures assolits per la nostra societat, i prenent com a 
premisses bàsiques el foment de l'ocupació, l'accés a l'educació i la convivència en els 
barris". 
 
Amb 19 vots a favor del PSC, PP i ICV-EUiA, 4 vots en contra de CiU i 2 abstencions d'ERC, 
s'acorda aprovar, també, el següent punt de la proposta del PSC: 
 
"La Paeria recolzarà les polítiques que adoptin els Governs de la Generalitat i de l'Estat en 
relació a la regulació i control dels fluxes migratoris, en l'àmbit de les respectives 
competències". 
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23.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PSC RELATIVA A 
COMUNICACIONS ELECTRÒNIQUES (TIC) 
  
Per unanimitat s'acorda aprovar els següents punts presentats pel grup municipal del PSC:
 
"La Paeria potenciarà les infraestructures que permetin la interconnexió, la transmissió 
d'informació i l'accés al món de les comunicacions electròniques; per a assolir aquest 
objectiu, cal la creació de xarxes electròniques  que interconnectin  els barris, les famílies i 
les empreses.  
 
La Paeria farà que aquestes oportunitats, siguin conegudes, acceptades i utilitzades per tota 
la societat, per tota la ciutat, de manera que ningú  quedi, per desconeixement, per manca 
de recursos, o per problemes culturals o socials fora d'aquest món. Des de l'Institut 
Municipal d'Informàtica es perseguiran aquests objectius en coordinació amb la regidoria de 
Serveis Personals i Salut Pública". 
 
Amb 20 vots a favor dels grups del PSC, PP i ERC,  1 vot en contra del grup d'ICV-EUiA i 4 
abstencions del grup de CiU, s'acorda aprorvar el següent punt presentat pel grup del PSC:
 
"La Paeria facilitarà la creació de continguts per a omplir aquestes vies de comunicació, 
oferint productes i serveis que aportin capacitat de comunicació, creació i transmissió de 
coneixement, i difusió de la cultura arreu de la ciutat. Una acció que es concretarà amb la 
creació al Parc de Gardeny del Centre Experimental de Producció Audiovisual, Magical". 
 
 
 
24.- PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PSC RELATIVA AL PLA 
LOCAL DE SERVEIS SOCIALS A LA CIUTAT 
  
Per unanimitat s'acorda aprovar la següent proposta presentada pel grup municipal del PSC:
 
"La Paeria es compromet a redactar el PLA LOCAL DE SERVEIS SOCIALS A LA CIUTAT 
DE LLEIDA, un cop estigui desenvolupat el Pla estratègic de serveis socials del Govern de 
la Generalitat de Catalunya. 
 
Aquest Pla Local s'impulsarà des del govern de la ciutat, en col·laboració amb la Generalitat 
i dels diferents agents socials implicats en l'àmbit de l'atenció a les persones de la nostra 
ciutat". 
 
 
 
INTERVENCIONS   
 
El Sr. alcalde comença la sessió explicant que les normes de funcionament d’aquest Ple 
seran les mateixes que es van fer servir en el mandat passat, els objectius també són els 
mateixos. Felicita tots els grups pel treball que han dut a terme en la presentació de 
resolucions i en la recerca de punts d’aproximació comuns.  
Inicia la seva exposició dient que l’objectiu de la primera intervenció és presentar quina és la 
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situació de la ciutat, quines han estat les actuacions més significatives durant el darrer any i 
quins són els projectes en els quals el Govern està treballant. Considera que la ciutat de 
Lleida, avui, és dinàmica, funciona i té un nivell de cohesió social molt important;  s’està fent 
un salt històric similar al del començament del període democràtic municipal. Hem tingut 
altres moments rellevants en la història de la ciutat (en comenta alguns), però ara estem 
protagonitzant una evolució i un salt importants. El primer objectiu del Govern municipal és la 
cohesió social: que les actuacions de l’Ajuntament beneficiïn a tota la ciutadania.  
Farà una exposició de cada àrea de treball municipal, però abans creu important fer una 
primera reflexió sobre el context econòmic global, que té un impacte directe en les finances 
municipals i especialment en els ciutadans (perquè afecta  la cohesió social i la qualitat de 
vida de tots). Diu que en un ajuntament no es poden implementar mesures de política 
econòmica, de macroeconomia; no tenim capacitat d’influir sobre les variables econòmiques 
més importants. Podem, però, fer determinades polítiques que permetin disminuir els efectes 
de la crisi econòmica sobre la població, especialment sobre els col·lectius més sensibles a 
aquesta situació i que generin confiança en els ciutadans. Anuncia , com a mesures 
que s’adoptaran en aquest sentit, les següents:  
Mesures de caràcter fiscal. Explica el criteri d’actualització d’ordenances del mandat passat, 
 en les quals s’aplica la mitjana de  l’IPC català i lleidatà. Creu que aquesta tendència ha 
demostrat bons efectes. Però es vol fer excepcions i matisacions. Amb caràcter general 
s’aplicarà la mateixa fórmula,  però es mantindrà congelat l’impost de circulació, les taxes de 
caire social quedaran també congelades, les d’atenció educativa no incrementaran tot  l’IPC, 
sinó el 50% i l’impost de béns immobles es podrà pagar en tres terminis sense cap tipus 
d’interès. Així es plantejarà en el Ple del mes de juliol. 
Mesures relatives a l’habitatge. Aquest és un dret social i alhora és un generador important 
d’ocupació. La política d’habitatge d’aquest mandat executarà la planificació anterior amb el 
màxim impuls que requereix la situació econòmica. Actualment Lleida té planificats fins a 
8.000 habitatges protegits i s’ha fet un salt important en l’adhesió al Programa de les àrees 
residencials estratègiques que promou la Generalitat (SUR 8 i 9). En sòl públic estan en 
diferents fases de tramitació o execució  1.691 habitatges.  
Mesures en obra pública. L’obra pública és un generador d’ocupació, especialment important 
en períodes de desacceleració. La inversió genera activitat i genera ocupació. Lleida ha 
generat inversió directa o induïda per un import de 348 milions d’euros. Diu que garanteix la 
continuïtat d’aquesta política inversora, que creu possible gràcies a tenir unes finances 
sanejades i influència en altres administracions.  
Mesures en relació amb el transport públic. Aquest transport és una prioritat dins de la 
política de sostenibilitat i de futur. Explica la importància de la creació i aplicació de la 
integració tarifària a la comarca del Segrià. Ara vol potenciar més el transport públic amb la 
incorporació de nous usuaris, la millora del servei i la generació de recursos per als 
ciutadans. Aquests objectius es concreten en la següent mesura: a partir del proper curs 
escolar  els nens i joves de 3 a 16 anys, en el període escolar obligatori, tindran el transport 
públic gratuït (explica les condicions concretes d’aplicació).  
Mesures en matèria d’ocupació. L’objectiu és no tenir a Lleida parats desocupats. Cal que 
l’aturat estigui formant-se per estar en millors condicions per accedir a llocs de treball. La 
nostra eina és l’IMT que passarà a ser denominat I.M. d’Ocupació. Es faran les inversions 
corresponents per passar de 1.500 places de formació a 2.100 places.  
Mesures de promoció exterior de la ciutat. Cal promoure la nostra ciutat com a seu 
d’inversions, d’activitat econòmica. Es farà un concurs per posar en marxa una acció 
promocional de la ciutat  a l’exterior per fomentar el turisme, el comerç, la venda de sòl 
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industrial i la radicació de l’activitat econòmica i empresarial. És el que cal fer en els períodes 
de desacceleració.  
Aquestes mesures han de contribuir a mantenir la qualitat de vida i la cohesió a la ciutat. 
L’Estat, la Generalitat i Europa han de treballar amb els grans elements de política 
econòmica. A continuació diu que farà un repàs dels àmbits d’actuació municipal. 
En matèria de promoció econòmica fa referència a la tasca de l’IMT que durant el darrer any 
ha atès 7.621 persones i 1.166  persones han trobat feina gràcies a la tasca duta a terme per 
l’ Institut. El Consorci de Promoció econòmica ha posat en marxa l’Oficina de gestió 
empresarial, es promociona també el futur aeroport i l’acció econòmica de la ciutat. S’ha 
posat en marxa l’Associació d’Empreses de Disseny Industrial. S’ha treballat per 
desenvolupar la política de convertir Gardeny en el lloc de l’ocupació de qualitat per als 
nostres joves, amb 600 llocs de treball; el procés de rehabilitació global de Gardeny permetrà 
que sigui la punta de llança de l’ocupació de futur a Lleida. També destaca la importància del 
futur Centre de Producció audiovisual que propiciarà la creació d’un nou sector d’ocupació.   
Pel que fa  a la cohesió social, des del punt de vista de l’urbanisme, destaca el 
desenvolupament dels dos plans de barris (Mariola i Centre Històric); explica les xifres més 
importants dels dos plans i les obres i accions  que s’han desenvolupat en executar-los, amb 
uns pressupostos de 12 i 16,8 milions d’euros, respectivament. Els dos plans són actuacions 
urbanístiques en ple funcionament en l’àmbit de la cohesió social. També cal afegir les obres 
del Parador de Turisme, que és una inversió directa de l’Estat per un import de 19 milions 
d’euros. Un segon eix en matèria d’urbanisme és el Pla de l’estació; ahir es tancava amb 
ADIF l’autorització per poder començar les obres d’urbanització de la part coberta de les vies 
(el pont de Prat de la Riba i la urbanització de la llosa acabada). Aquest Pla suposa una 
inversió de 90 milions d’euros i genera la connexió entre els barris d’un costat i l’altre de la 
via. Un altre gran eix de connexió és l’avinguda de Pinyana, que serà inaugurada el més 
vinent. Aquesta via configura un eix que connecta les carreteres N-240, N-230,  LL.11 i 
altres, i que està destinat a treure de la ciutat el trànsit perifèric, a més de vertebrar una zona 
de la ciutat encara no urbanitzada.  
Sobre educació destaca que es vol continuar  la trajectòria de ciutat educadora, donant 
impuls a les competències en l’àmbit de l’educació. Comenta l’acord signat amb la 
Conselleria, pel qual Lleida i set altres ciutats de Catalunya assumíem més competències en 
aquest àmbit (planificació, manteniment, etc.). També es continua el treball en la nova seu 
de l’escola de Belles Arts que permetrà un nou espai i potenciar l’ensenyament de noves 
titulacions. La continuïtat del Conservatori de Música i l’Aula Municipal de Teatre. Es 
continuarà potenciant les escoles bressol:  aquest setembre en tindrem 16, amb un total de 
720 places. Destaca també la incidència sobre el Govern de la Generalitat per a la 
implantació de nous centres  escolars a Lleida (escola a Pardinyes, IES a Cappont, nous 
instituts a la Bordeta i a l’avinguda de Pinyana, etc. ).  
En l’àmbit de la cultura diu que, després de la capitalitat cultural,  ha agafat el relleu la 
commemoració dels centenaris de grans artistes lleidatans que permetran la promoció 
externa de la cultura de la ciutat i donar a conèixer als lleidatans els seus artistes (any 
Cristòfol, any Creus i esdeveniments històrics com el vuitè centenari  del naixement de 
Jaume I o la celebració de l’any Fuster).  També genera activitat cultural l’impuls 
d’infraestructures culturals com el Museu de Lleida, el Molí de Sant Anastasi, el Museu de la 
Ciència amb la Caixa, el Teatre Municipal, etc. Destaca també la programació de l’Auditori i 
la participació en el finançament de l’orquestra Julià Carbonell, que passarà a ser l’orquestra 
titular del teatre de la Llotja. També vol que consti la col·laboració amb les entitats culturals 
ciutadanes en la potenciació de la cultura popular.  
En el treball del servei directe a les persones, diu que s’està incrementant la qualitat i la 
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quantitat d’aquests serveis. Explica diverses xifres relatives a les famílies beneficiàries dels 
servies personals, dels quals en gaudeixen el 10% de les famílies de la ciutat, destaquen de 
forma especial l’atenció a la gent gran. L’atenció domiciliària ha crescut un 43% anual. Fa 
referència a les obres en les llars: posada en funcionament de la Llar del Pilar, adjudicació 
de les obres d’ampliació de la Llar de la Bordeta i la redacció del Projecte de remodelació de 
la Llar de Santa Teresina. L’atenció als discapacitats també suposa una important 
col·laboració amb les entitats i associacions: treball d’atenció i de generació d’activitat. S’han 
fet plans d’entorn com el de Pardinyes. S’han incrementat les places per a infants en l’oferta 
d’activitats d’estiu. S’ha treballat especialment el tema del voluntariat. S’han captat 28 
habitatges per llogar-los a joves. El nombre d’usuaris dels bucs s’ha incrementat fins a 450. 
Properament s’inaugurarà el Centre de Recursos Juvenils al carrer de la Palma. Es 
conjuminen les accions urbanístiques i els macroprojectes amb les accions i activitats que 
milloren la qualitat de vida de les persones.  
Es treballa per fer de Lleida una ciutat més confortable i més sostenible. En neteja i gestió de 
residus destaca que el personal de neteja ha augmentat en un 21%, s’ha reforçat la neteja i 
la recollida selectiva (en dóna diverses dades) i s’ha disminuït (en conseqüència) la 
producció de residus, la qual cosa treu pressió sobre l’abocador. S’ha millorat el transport 
públic, s’han creat noves línies i ha augmentat la confortabilitat dels vehicles i de les 
parades. La mobilitat a peu s’ha millorat amb la instal·lació de semàfors, passos elevats, 
millora de determinades cruïlles, etc. Explica també les dades més fonamentals en l’execució 
dels contractes de manteniment de la ciutat (carrers, voreres, papereres, places, enllumenat, 
etc.).  En els camins de l’horta, en  els darrers 4 anys, s’ha augmentat un 480% el 
pressupost; se seguirà en aquesta línia. S’ha augmentat l’arbrat i els espais enjardinats de la 
ciutat.  
Clou la seva intervenció parlant de matèria de seguretat. Creu que la convivència depèn de 
l’aplicació de la teoria de les tres “e”: escala, escola i empresa. La política de seguretat té 
incorporada la potenciació i el reconeixement de la nostra Guàrdia Urbana i la coordinació 
amb els altres cossos de seguretat, especialment els Mossos d’Esquadra. S’aplica el 
concepte de tolerància zero quant a molèsties als veïns (explica les dades sobre els controls 
de radar, de sonometria, d’infraccions a les ordenances de civisme, etc.). Aquest any s’han 
incorporat 14 nous agents i altres 4 estan fent el curs a l’Escola de Policia; es convocaran 10 
places addicionals.  En darrer lloc diu que en inversions patrimonials s’està fent un gran 
esforç per al manteniment i la potenciació del nostre patrimoni (la Seu Vella, la Suda, el 
Castell dels Templers, el Museu de Lleida o les Basses). Creu que la ciutat funciona, malgrat 
la desacceleració. Agraeix la tasca del conjunt dels funcionaris municipals que fan possible 
l’acció de govern (del conjunt de Govern i oposició). També destaca la col·laboració de la 
societat civil que fa possible  l’execució de l’acció de govern.  Les finances de l’Ajuntament 
estan sanejades, el funcionament es va millorant dia a dia, l’organització està al servei dels 
objectius que el Ple municipal defineix. La ciutat serà capaç de sortir reforçada dels moments 
de desacceleració en els quals l’economia mundial ens ha situat.  
 
Intervenció del Sr. Isidre Gavín (grup municipal de CiU) 
El Sr. Gavín comença la seva intervenció destacant que el seu grup, el principal de 
l’oposició, vol donar una visió alternativa i complementària al discurs i l’anàlisi de l’Alcaldia, 
amb voluntat de presentar propostes que puguin millorar la capacitat de la ciutat per fer front 
als reptes col·lectius. Dividirà la seva intervenció en tres blocs: balanç del primer any de 
govern, anàlisi del moment present i propostes del grup de CiU amb un nou oferiment de 
diàleg. 
El balanç del primer any de govern el considera decebedor, com a mínim insatisfactori. Hi ha 
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aspectes positius i altres que no ho són. En el primer dels casos esmenta la prestació de 
serveis de molts tipus que cada dia es duen a terme, activitats, tramitacions, etc., que es 
resolen dins de la normalitat i amb satisfacció en relació amb els usuaris. La primera 
valoració positiva del seu grup va adreçada a tots els treballadors de l’Ajuntament, que fan 
possible que l’entitat funcioni en el seu dia  a dia i es prestin serveis a la ciutadania. Destaca 
també la millora general del servei de neteja de la ciutat, l’augment de les places de les 
escoles bressol, les ampliacions d’aquestes escoles, l’adaptació de l’ordenança de civisme, 
el desenvolupament amb normalitat  d’algunes obres estratègiques per a la ciutat (com el 
cas del Palau de Congressos).  Felicitarien el Govern si aquesta normalitat en l’execució de 
les obres fos la norma habitual. És cert que hi ha tot un seguit d’aspectes positius, als quals 
s’ha referit amb detall el Sr. alcalde en la seva exposició. L’oposició s’ha de preocupar 
especialment per allò que és millorable o que no funciona correctament.  
Com a aspectes negatius creu que en aquest primer any s’han posat de manifest els 
incompliments de compromisos més grans  des que el Sr. Ros assumeix la responsabilitat 
de l’Alcaldia. El PSC es va presentar a les eleccions amb un conjunt de promeses que 
qualifica de gran volada; projectes amb els quals tothom està d’acord i que donaven sentit al 
discurs de projecte de ciutat. Lamenta que alguns dels projectes cabdals s’han esfumat en 
els primers mesos de mandat. Creu que això ha fet perdre una bona part de la credibilitat del 
Govern i de les expectatives que havia creat. Es va plantejar el repte que Lleida donés un 
salt qualitatiu i es convertís en la capital agroalimentària del sud d’Europa, amb projectes 
ambiciosos com són la seu de la Conselleria del DARP i la implantació dels estudis de 
veterinària. Explica que aquests projectes es van anar alimentant amb acords de la 
Generalitat i del propi Ple. Tot això s’ha esfumat. S’ubicarà un centre de l’IRTA, s’implanta 
una nova titulació de ciències i salut animal orientada a la granja (benvinguda, però que no 
és la titulació de veterinària).  Aquest projecte s’ha esfumat tant que l’alcalde no ho va 
esmentar ni una sola vegada en la conferència anual que va donar fa tres mesos ; avui 
tampoc s’ha esmentat. Creu especialment greu l’anunci d’un projecte de Parc agroalimentari 
a Mercabarna. Creu que els grans plantejaments estratègics del mandat s’han esvaït en 
pocs mesos. Això posa en dubte la credibilitat i la capacitat d’influència de l’alcalde.  
Vol esmentar també altres incompliments que considera especialment importants des del 
punt de vista estratègic. El Govern està desaprofitant l’oportunitat de sumar les energies de 
l’oposició. Es va anunciar de forma solemne la voluntat de consensuar  els grans projectes 
de ciutat; el grup de CiU va respondre positivament, però durant aquest any no han estat 
cridats ni una sola vegada per parlar a fons de cap d’aquests projectes (les basses d’Alpicat, 
 la reforma de la plaça de Ricard Vinyes o el Pla de l’estació.).   En general, les propostes de 
l’oposició han estat rebutjades. Tenen la sensació que el Govern ha perdut el nord del seu 
projecte i està  preocupat per l’agenda mediàtica. Ha viscut un temps de bonança econòmica 
sense que s’hagi aprofitat d’una forma estratègica per al moment en el què l’economia entra 
en fase de desacceleració.  
Quant a l’anàlisi del moment present de la ciutat diu que el principal factor de preocupació de 
la ciutadania (i de la nostra institució) és la crisi econòmica; les dades són irrefutables i s’han 
consolidat des de començament d’any. El creixement de l’atur i de la inflació a Lleida han 
estat, en els darrers mesos, per sobre de la mitjana catalana i espanyola.  També han 
disminuït les vendes i la construcció està frenant. Han augmentat els costos energètics, les 
hipoteques, la fiscalitat local, l’aigua, etc. Això fa que moltes famílies de Lleida  tinguin 
dificultats per arribar a final de mes i moltes empreses també tinguin dificultats. El Govern ha 
de reaccionar, ha de donar exemple i prendre mesures. Molts factors són globals, no locals; 
no tenim a l’Ajuntament la  capacitat de capgirar aquesta situació. Considera que la 
demanda de sòl industrial dels darrers anys tenia sentit per aprofitar la bonança econòmica i 
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per diversificar la nostra economia local. El balanç de sòl industrial de nova planta del 
mandat anterior ha estat zero i tenim un polígon industrial (el del Segre) que és dels més 
deteriorats d’Europa. Calia haver fet l’aposta de captar empreses i consolidar les existents. 
Ni en el PAM, ni en cap altra actuació municipal (fins i tot en l’exposició que ha fet avui 
l’alcalde) s’hi ha fet referència, ni s’ha fet cap proposta per ajudar la ciutadania i les petites i 
mitjanes empreses per resoldre aquesta situació. Només s’havia anunciat la reorientació de 
l’IMT per dedicar-se a la formació d’aturats, cosa que va ser valorada positivament pel grup 
de CiU. Celebra que avui, en la introducció del discurs de l’Alcaldia,  s’hagin plantejat 
mesures per apaivagar els efectes de la crisi. Cal reaccionar i prendre decisions ara mateix.  
Explica que, ahir, el grup de CiU va presentar i va fer pública una proposta de pla de xoc de  
lluita contra la crisi amb mesures d’àmbit local. Aquest Pla té tres grans blocs:  
El primer fa referència a l’estalvi en la despesa no prioritària (que avalua en 2,5 milions 
d’euros en despeses de comunicació, propaganda, obsequis, protocol, publicacions, festes 
extraordinàries, etc.). Fins i tot planteja que la digitalització documental podria estalviar 
despeses i contribuir a la sostenibilitat. Es podria estalviar en aquest aspecte fins a 1 milió 
d’euros.  El segon gran objectiu és ajudar les persones i les famílies a fer resoldre aquesta 
situació: moderant el fort augment d’alguns impostos locals com l’IBI (celebra que alguna 
d’aquestes mesures s’hagi aplicat, però considera que l’IBI  es l’impost que genera major 
esforç a les famílies). Proposa que l’IBI pugi la meitat de l’IPC durant els propers tres anys 
(en els darrers anys ha pujat més del doble d’aquest índex). També proposa que es contracti 
el personal necessari per desbloquejar l’aplicació de la Llei de la dependència. El tercer gran 
bloc de mesures pretén destinar una bona part del milió d’euros estalviable a incrementar la 
inversió pública i dinamitzar l’economia local amb tres línies d’inversió: supressió de barreres 
arquitectòniques, restauració de façanes i de camins de l’horta. Crearà llocs de treball, 
atendrà una demanda social... potencien la inversió privada i milloren l’entorn urbà. També 
proposa exigir l’execució immediata d’obres planificades des de fa anys per altres 
administracions, com són la canalització del riu Noguerola fins a l’EDAR, la tercera fase de la 
variant Sud, la N-230 de Lleida a Alguaire i els polígons industrials en projecte i tramitació. 
Demana també la millora en la gestió del pressupost ordinari d’inversions, una finestra de 
tramitació ràpida per a tot el que afecti la inversió empresarial i la creació de llocs   de treball, 
suport de l’IMT als emprenedors i a l’auto ocupació i una reunió extraordinària de CES 
municipal per debatre aquestes mesures i recollir–ne de noves.  
Creu que el seu grup ha fet una proposta de futur que celebra que, per fi, coincideixi 
parcialment amb la primera part del discurs de l’Alcaldia. Destaca les coincidències amb les 
propostes de l’equip de govern,  però troba a faltar, en el discurs de l’Alcaldia, mesures en 
matèria d’estalvi públic i la voluntat de consensuar amb els sectors afectats algunes de les 
mesures proposades. Espera que donin suport a alguna de les mesures presentades per 
CiU. A tots ens preocupa el futur, cal aprofitar aquest debat i les coincidències entre els 
grups, per aprovar un paquet de mesures que donin confiança a la ciutadania i ajudin les 
famílies de Lleida a fer front a aquesta situació.  
 
Torn de rèplica del Sr. alcalde 
El Sr. alcalde agraeix sincerament la valoració positiva que el Sr. Gavín ha fet d’alguns 
aspectes de la política municipal. Les mesures aplicades per l’Alcaldia per  lluitar contra la 
crisi econòmica  en cap cas han estat improvisades, ja que s’ha fet un estudi previ sobre 
l’impacte que tindran, tal com s’ha explicat en les xifres avaluadores explicades. El Govern  
ha de treballar amb número., No es pot prometre res sense haver avaluat abans  les 
conseqüències d’allò que és farà. Governar és administrar el que és desitjable amb allò que 
és possible i tenir un model clar. Cada línia del Pla avançat per l’Alcaldia ha estat valorada 
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pels serveis econòmics de l’Ajuntament i s’ha estudiat si era viable i sostenible.  Creu que no 
és possible abaixar l’IBI i incrementar la despesa de personal al mateix temps per complir la 
Llei de dependència. Considera que l’Ajuntament està en bones condicions per sortir reforçat 
de la situació actual. Recorda que en el mandat passat varem sortir d’un pla  de sanejament, 
un pla que va derivar d’haver fet una inversió per damunt dels coeficients aplicables per la 
normativa de dèficit zero d’aplicació al sector públic. Es va fer un exercici importantíssim de 
millora i sanejament de les finances municipals, fent servir amb rigor la bonança econòmica. 
Per això ara estem en condicions de fer polítiques socials malgrat que han baixat els 
ingressos. S’ha aplicat amb rigor el control de la despesa pública  i això permet finançar les 
mesures proposades i mantenir el nivell d’inversió (ho explica amb detall). Destaca que 
l’Ajuntament i l’INCASOL estan desenvolupant, conjuntament,  la creació d’una superfície de 
sòl industrial més gran que la suma de tot el sòl d’aquest tipus actualment disponible o 
l’execució del projecte d’aeroport de Lleida, com a exemples de capacitat d’influència en 
altres administracions. Diu que s’actua amb rigor pressupostari i amb empenta des del punt 
de vista de recerca d’ingressos. Els plans no s’improvisen, s’avaluen.  Hem d’aprofitar la 
situació de feblesa de l’entorn per sortir-ne reforçat. Aquesta és la situació de Lleida, inclosa 
la capitalitat agroalimentària (vindrà el millor centre europeu de recerca en fruita en tota la 
seva cadena, que genera 120 llocs de treball d’investigador i 12 milions d’euros d’inversió). 
La Conselleria d’Agricultura manté el dret d’ús de l’antiga caserna general  d’artilleria perquè 
manté el compromís d’ubicar-hi instal·lacions i direccions de referència. No hi ha cap 
organisme internacional que atorgui el títol de capitalitat: la capitalitat s’assoleix liderant el 
sector, generant activitat  i innovant.   
 
Torn de contrarèplica del Sr. Isidre Gavín 
El Sr. Gavín creu que el discurs de l’Alcaldia és excessivament justificatiu. En cap moment 
ha qüestionat el centre de l’IRTA  en relació amb la seva temporalitat o importància. Reitera 
que l’Alcaldia i el PSC van anunciar la vinguda a Lleida del departament d’Agricultura i la 
seva seu  a Gardeny; també es va anunciar la vinguda a Lleida de l’IRTA i fa poc ha marxat 
a Granollers un dels millors equips d’investigació que teníem.  Reitera també que ha donat la 
benvinguda al centre de l’IRTA del qual ha parlat el Sr. alcalde.  
El grup de CiU va presentar ahir al Registre un pla de lluita contra la crisi, amb mesures 
locals, en un paquet de més de 20 propostes. Demana la màxima seriositat en aquesta 
qüestió. Creu que l’Alcaldia no aprofita l’ocasió per sumar esforços i iniciatives. Torna a 
incidir que en la conferència del mes d’abril  l’alcalde no va parlar de mesures per fer front a 
la crisi o que el PAM no preveu tampoc cap acció en aquest sentit (més sabent que l’aturada 
de la construcció era previsible). En el camp del sòl industrial no hi ha cap balanç aprofitable 
en aquest moment. Creu que el discurs de l’Alcaldia no és gaire creïble, ja que les mesures 
són pobres pel que fa a la magnitud dels problemes.  Creu que les propostes de CiU han fet 
despertar l’equip de govern i creu que això és bo i ha fet que s’introdueixi la necessitat 
d’adoptar mesures contra la crisi.  En matèria d’inversions fa referència a una notícia de l’any 
2004  en què s’anunciava que es pressupostaria per a l’any 2005 les obres de la variant sud i 
que si convenia es desdoblaria; som a l’any 2008 i ara s’anuncia la realització de la primera 
fase. El balanç no és satisfactori; cal influir més en els governs de les  altres institucions.  
Vol que quedi clar que en cap moment ha proposat abaixar impostos. S’ha proposat estalviar 
diners del pressupost ordinari per finançar la contractació de personal per aplicar la Llei de la 
dependència. Cal estalviar en les partides de comunicació, publicitat, etc. Amb l’estalvi es pot 
contractar aquest personal i prendre altres mesures. Amb els impostos ha proposat que 
l’augment fos de la meitat de l’IPC (no que baixin). Les propostes del grup de CiU estan 
plantejades amb tota la responsabilitat i amb caràcter positiu.  
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Intervenció del Sr. alcalde per al·lusions 
El Sr. alcalde diu que en el pla de CiU hi ha una proposta de resolució que planteja mesures 
fiscals d’exempcions i bonificacions per a col·lectius afectats per la crisi. Les exempcions i 
bonificacions són assimilables a reducció d’impostos.  
 
Intervenció del Sr. Ismael Zapater  (grup municipal del PP) 
El Sr. Zapater considera que la visió que el Sr. alcalde ha donat de la ciutat i de la seva 
actuació al capdavant de la Paeria dista molt de la realitat. Aquest debat és l’examen que es 
fa al Govern municipal en relació amb el darrer any (en aquest cas, dos, amb motiu de les 
eleccions). Els problemes de la ciutat són nombrosos, però centrarà el seu discurs en els 
que creu més destacables.   
Lleida afronta els nous reptes per arribar a ser una ciutat capdavantera. La majoria absoluta 
del Govern municipal ha fet obviar l’opinió de la resta de grups en els grans temes de la 
ciutat (on el consens és important per a una bona salut democràtica). La Lleida virtual que ha 
presentat el Sr. alcalde no és la que trepitgen els ciutadans; molts dels problemes del darrer 
Ple, com aquest, encara continuen existint. Hi ha obres sense executar com la Llotja, el pont 
del Príncep de Viana, la plaça de Ricard Vinyes o les basses d’Alpicat. No ens podem 
amagar sota el paraigua de terminis inexcusables per justificar una actuació municipal que 
considera deficitària. El nou PAM preveu  el nou Pla de l’estació: quants anys porten de 
retard en l’execució d’aquest Pla? Quan començaran i s’acabaran les obres per arranjar els 
voltants de l’estació? Cal ser realista en el diagnòstic de l’estat de la ciutat. Els principals  
problemes que sistemàticament patim els lleidatans són:  la seguretat, l’habitatge  i la 
càrrega impositiva.  
Sobre la seguretat creu que la manca de coordinació entre les forces i cossos de seguretat 
encara es continua fent palesa a la ciutat. No entenem per què algunes escoles no compten 
amb un agent de la Guàrdia Urbana a l’entrada i sortida dels alumnes. Durant la nit manquen 
patrulles; són escasses i no estan coordinades amb els Mossos d’Esquadra.   
En matèria d’habitatge, explica que durant el darrer any s’ha previst, en el planejament, les 
corresponents reserves per a  habitatge protegit i de promoció pública. Aquesta reserva no té 
un caràcter dispositiu, és una obligació de la Llei d’urbanisme. Demana realitats i el 
compliment de les promeses del Govern en aquesta qüestió. S’anuncien a la premsa una 
important quantitat d’habitatges socials (2.700 habitatges socials a Balàfia, els Mangraners i 
la Bordeta),  però durant els tres primers mesos de l’any no s’ha tramitat cap habitatge de 
protecció pública a la ciutat. Aquest és un tema molt important i no es pot fer demagògia. 
Aquests habitatges han d’estar disponibles al més aviat possible pels ciutadans que més ho 
necessiten i més en un moment en què la crisi tancarà les portes a la iniciativa privada. El 
PAM preveu fer 6.000 habitatges de protecció pública en 10 anys; com pensa l’Alcaldia fer-
ho realitat? Creu que amb una inversió del 7,2 % del pressupost en polítiques d’habitatge és 
suficient? La iniciativa pública ha de donar el seu suport per poder fer realitat la construcció 
dels habitatges protegits. Però considera que el major especulador immobiliari és el propi 
Ajuntament. (El Sr. alcalde demana que retiri l’expressió d’especulador). Creu que molts 
lleidatans preferirien renunciar a alguns serveis a canvi de tenir accés a un habitatge digne.   
El tercer gran problema dels lleidatans és l’excessiva càrrega impositiva. Amb el pretext 
d’oferir millors serveis, la ciutat de Lleida lidera el rànquing de les capitals on la quota de l’IBI 
és més alta; la Peria aplica l’esforç fiscal màxim que permet la Llei, amb un augment de 
recaptació del 39% en els darrers tres anys.  No està d’acord amb la importància del 
fraccionament del pagament ja que creu que el més important és abaixar el rebut. El mateix 
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passa  amb el rebut de l’aigua i amb l’impost de circulació (aquest és el quart més elevat 
d’Espanya). No hi està d’acord; creu que sempre s’està repercutint al més feble la gestió 
econòmica municipal. Els elevats recursos que es recapten es podrien generar instant a les 
administracions central i autonòmica (del seu mateix color polític) que les transferències de 
capital no siguin tan reduïdes. En aquesta mateixa línia cal fer un esforç per recuperar les 
quantitats pendents de cobrament, especialment les d’exercicis anteriors. Cal fer una reflexió 
curosa sobre l’esforç fiscal que es demana als ciutadans i començar a pensar en la reducció 
d’impostos quan el poder adquisitiu  disminueix. Demana que  s’abaixin els impostos. Critica 
també l’elevat endeutament de l’Ajuntament que s’ha incrementat amb formes de lísing o 
arrendament financer, que és un deute dissimulat.  
Hi ha altres qüestions que formula en forma de preguntes obertes. Sobre el tema de l’AVE 
Lleida – Saragossa explica la importància de disposar de trens de més baix preu, 
especialment en un moment com l’actual en què es fa una exposició universal en aquella 
ciutat. Pregunta si s’han  concretat actes i propostes per promocionar la ciutat de Lleida en 
aquell esdeveniment tan important.  Recorda la pregunta que van fer en el  Ple d’abril sobre 
la fuita en la central nuclear d’Ascó. Ara se sap que la fuita ha estat més important del que es 
va dir inicialment (Lleida  es troba a 50 quilòmetres de la central en línia recta).  Reitera la 
pregunta sobre si es prendran mesures en aquesta qüestió. Sobre la Protectora dels Amics 
dels Animals del Segrià, explica les darreres notícies sobre la situació de col·lapse de les 
seves instal·lacions i que no tenen notícies sobre els terrenys que l’Ajuntament es va 
comprometre a cedir per a la nova ubicació de l’entitat. Pregunta en quin tràmit es troben les 
gestions d’aquest tema i si tindran una urgent resolució. Sobre els contenidors soterrats 
d’escombraries, pregunta si el Govern començarà a fer instal·lacions d’aquests tipus de 
contenidors, tal com va proposar el grup del PP durant la darrera campanya electoral. 
Tindran contenidors soterrats el pobles del Segrià  i la ciutat de Lleida no?. Pregunta també 
què pensa fer l’Ajuntament per evitar el tancament d’algun dels petits comerços, a causa 
dels elevats impostos que paguen i la manca de  vendes que tenen per la crisi i la caiguda 
del consum. També demana saber quina política mediambiental portarà l’equip de govern 
per conservar i potenciar els pulmons verds de Lleida; creu que, a la ciutat, hi sobra ciment i 
hi manquen espais verds, arbres i jardins. Sobre circulació pregunta què es pensa fer per 
donar solució als  problemes que té la ciutat, especialment en hores punta i en llocs 
importants, com les entrades i sortides de la ciutat, el passeig de Ronda, la plaça d’Europa o 
el carrer del Príncep de Viana. Demana informació de la situació en què es troba actualment 
la reconversió de l’edifici de l’antiga escola de magisteri en la seu de diferents organismes de 
la Generalitat. En darrer lloc, pregunta a l’alcalde com pensa fer que Lleida ocupi el seu 
paper a Catalunya (qüestiona que la forma sigui acceptant que la seu de l’IRTA no estigui a 
Lleida, acceptant que no s’ampliïn les places de la facultat de Medecina, acceptant que la 
facultat de Veterinària no sigui a Lleida o que la seu de la Conselleria d’Agricultura només hi 
sigui sobre el paper). Demana a l’Alcaldia molta més contundència en la defensa dels 
interessos de la ciutat i un esforç més gran de responsabilitat política per sobre d’interessos 
partidistes.   
 
Torn de rèplica del Sr. alcalde 
El Sr. alcalde manifesta que no podrà respondre totes les preguntes formulades per manca 
de temps. Vol deixar clar que, segons el diccionari, es considera especuladora  la persona 
que es lucra; reitera la petició per tal que retiri la paraula especular en relació amb 
l’Ajuntament. La corporació és un agent que actua sobre el mercat del sòl per garantir la 
viabilitat de processos d’urbanització a la ciutat, per posar sòl a disposició, especialment 
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d’equipaments i d’habitatges de protecció oficial. És fonamental el rol de l’Ajuntament en un 
mercat complex com és el del sòl. Res més lluny de l’especulació i del lucre. 
En relació amb els impostos, reitera que el que paguen els ciutadans als ajuntaments és el 
6% de la seva càrrega fiscal. Des de la democràcia tenim pendent el tema del finançament 
local, que no ha estat resolt per cap dels governs, tot i que els ajuntaments prestem una gran 
quantitat de serveis als ciutadans. Demana al grup del PP que no disminueixi aquest 6%, 
sinó que contribueixi a crear opinió (com l’alcalde ho fa al seu partit) per incrementar aquest 
percentatge. El finançament local ha de respondre a les necessitats reals dels ciutadans. 
L’Ajuntament de Lleida ultrapassa el 30% de despesa no finançada i necessitem un bon 
finançament municipal.  
Sobre el Pla de l’estació informa que ahir es va fer una reunió amb ADIF  en la qual es va 
acordar l’autorització per poder començar les obres d’urbanització de la part coberta de les 
vies;  es va garantir també que les obres del pàrquing de Viàlia avancen i es faran amb 
celeritat perquè no impactin negativament en el procés de prolongació del vial del Príncep de 
Viana.  Valora molt positivament la modificació del Pla, ja que introdueix millores des del punt 
de vista de l’’habitatge, dels equipaments, etc. El Pla de l’estació és l’actuació urbanística i 
de cohesió més important que estem fent a la ciutat. Demana que es compari el 
desenvolupament dels plans lligats a l’estació amb els casos d’altres ciutats com Saragossa. 
En referència a la política d’habitatge, diu que Lleida ha estat el primer ajuntament en acollir-
se a les àrees residencials estratègiques, la qual cosa suposa un 50% de reserva dels 
habitatges per  a protecció oficial. En el Pla de l’estació actual la reserva és del 40%. Això no 
ve imposat per cap norma, sinó que és una decisió política per afavorir l’habitatge.  
Felicita la ciutat de Saragossa per l’ Expo i informa sobre les previsions de fer difusió de la 
ciutat de Lleida amb motiu d’aquesta Expo. Se seguirà insistint davant RENFE  perquè hi 
hagi trens Avant que ens comuniquin amb Saragossa. Diu també que el Sr. Barberà està en 
contacte permanent amb la Protectora a la qual ha fet esment el Sr. Zapater i que s’estan 
estudiant diversos llocs per ubicar l’entitat; ho resoldran. Recorda que es va presentar fa poc 
els contenidors soterrats de l’avinguda de Blondel i el mateix dia es va anunciar que es 
posarien al carrer de Salmeron i a Ciutat Jardí; tenim garantida una subvenció de fons 
europeus per posar 150 contenidors soterrats més Sobre política mediambiental diu que 
Lleida és de les ciutats que té més zones verdes, especialment gràcies al Parc del riu, la 
Mitjana, Rufea, etc. , creu que s’està portant la política adequada. En circulació es remet a 
les darreres  estadístiques, en les quals consta que han baixat l’accidentabilitat i la lesivitat 
dels accidents. Sobre l’antiga escola de magisteri diu que és la Generalitat qui ha de fer de 
promotor per fer els seus edificis. El paper de Lleida a Catalunya el tenim definit com la 
capital interior i la capital agroalimentària. Creu que l’Alcaldia és contundent defensant els 
interessos de Lleida, i a l’alcalde no li mou cap altre interès (cosa que creu  que passa 
igualment a la resta de membres de la corporació).  
 
Torn de contrarèplica del Sr. Ismael Zapater 
El Sr. Zapater agraeix les explicacions de l’Alcaldia, tot i que manté les crítiques, les opinions 
del seu grup i les preguntes que ha formulat abans (alguna de les quals ha estat resposta). 
No té cap problema en substituir la paraula especulació per qualsevol altra, la crítica ve 
motivada per l’actuació econòmica de la Paeria. Creu que en matèria econòmica cal trobar 
una solució, amb l’actuació del Govern de Madrid o de la Generalitat, segons sigui 
procedent; els dos tenen el mateix color polític i els responsables han de dotar amb més fons 
els ajuntaments. Vol que els ciutadans de Lleida no tinguin la sensació (que respon a una 
realitat)  que estan pagant molts impostos. Defensa la rebaixa dels impostos. Espera que 
l’any vinent, quan es faci el proper Ple com aquest, puguin fer més lloances i menys 
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crítiques.  
 
Intervenció de la Sra. Montse Bergés  (grup municipal d’ERC) 
La Sra. Bergés comença la seva intervenció destacant el canvi radical de la composició de la 
corporació que es va produir fa ara un any. Es passà d’un govern tripartit (amb 32.879 vots) 
a un govern d’un sol partit amb majoria absoluta (amb 22.172 vots). En el darrer debat de la 
ciutat, ERC estava al Govern (que considera molt més d’esquerres que l’actual).  Avui 
encaren el debat des de l’oposició i es remet a les argumentacions que va expressar en el 
debat d’investidura. Diu que el grup d’ERC també se sent còmode a l’oposició; ERC ha 
demostrat que sap governar i molts dels projectes de l’actual Govern són fruit de l’esforç i el 
treball del mandat anterior  impulsats pel seu grup. Diu que en aquest primer any la relació 
del Govern amb la resta de grups ha canviat substancialment respecte a l’anterior. Creu que 
amb ERC al Govern hi havia un tracte més fluid amb la resta de grups, perquè els grups que 
han estat a l’oposició tenen major sensibilitat en aquesta matèria i si escau apliquen 
l’empatia en la manera de fer política. Considera que no és correcte que en la presentació 
del PAM s’avisi  als grups la tarda anterior, o que en el cas de la mesquita no es busqui el 
consens necessari. Demana a l’Alcaldia que reconstrueixi el diàleg i que en el Ple de l’any 
vinent es pugui avaluar aquesta millora.  
No comparteix la idea de destinar esforços i recursos públics a fer propaganda partidista com 
s’ha fet en el cas de la revista dedicada al PAM; ho qualifica de populisme caduc. La tasca 
d’oposició del grup d’ERC estarà fonamentada en dos eixos: el control de l’acció de govern i 
intentar que aquest  Govern escolti i apliqui les propostes que el grup formuli. La ciutat és de 
tots i tots  som necessaris. Defineix la seva política en funció de la definició del seu partit: 
Esquerra, Republicana i de Catalunya (ho explica amb detall). Manifesta la voluntat de 
treballar amb rigor i amb imaginació, per anar construint pas a pas una ciutat republicana, 
una Lleida cada dia més justa i organitzada sota els valors de la solidaritat i de la justícia 
social. Creu que els fonaments d’aquesta nova ciutat (on els ciutadans esdevinguin més 
lliures i iguals) han de ser l’educació, la cohesió social i els drets civils, la cultura i la 
participació. Explica quines han estat les actuacions i propostes del seu grup en aquests 
àmbits: increment del pressupost de l’IME, propostes en relació amb les escoles bressol 
(plans d’emergència, manteniments, obres, etc.), moció relativa a la cessió del terreny per fer 
l’IES de Cappont, proposta d’escola al Centre Històric, esmena als pressuposts en relació 
amb la partida de drets civils, petició de sessió monogràfica sobre els plans de barris, 
propostes en matèria cultural per continuar la tasca de la capitalitat cultural, moció perquè 
els castells humans siguin declarats patrimoni de la UNESCO, propostes en matèria de 
participació ciutadana, etc. En aquesta darrera matèria destaca la importància que té el fet 
que  la ciutadania intervingui activament en la política i que siguin responsables de les 
decisions que els afectin, per tal de construir una ciutat més lliure. El foment de la 
participació no s’ha de limitar a les iniciatives proposades per l’Administració: ha de capacitar 
la ciutadania a presentar-ne de pròpies. El futur passa per la renovació, el relleu 
generacional, repensar el nou model associatiu. Les entitats no han de ser només receptores 
de subvencions, sinó instruments de participació i de captació del coneixement.  
En matèria de sostenibilitat i medi ambient comenta la delicada situació creada per la 
sequera. Recorda les propostes fetes pel seu grup, com la del repartiment gratuït 
d’estalviadors d’aigua (ja s’han beneficiat més de 8.000 famílies), la reducció de la despesa 
d’aigua potable per a la neteja dels carrers , la potenciació de la instal·lació de dipòsits de 
recollida d’aigües pluvials, etc. En l’àmbit de la mobilitat han fet propostes per millorar la vida 
quotidiana dels ciutadans, com la creació de l’autoritat metropolitana de la mobilitat, 
l’exigència de la instal·lació dels panells informatius de freqüències als autobusos o el 
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desplegament del Pla director de la bicicleta. En l’àmbit de l’ urbanisme han fet una oposició 
positiva; la prova n’és la convocatòria d’una Comissió Informativa extraordinària, el proper 
mes de juliol, per poder consensuar polítiques de promoció d’habitatge social i canalitzar la 
informació sobre aquestes qüestions. Lamenta que l’equip de govern hagi abandonat la 
redacció del PAUM, ja que hauria servit per agilitar els tràmits  per fer habitatges social i per 
veure el futur del desenvolupament urbà (explica els antecedents participatius). No està 
satisfeta sobre la informació facilitada en relació amb la brigada d’acció immediata: tenim la 
informació del que s’ha fet,  però no la planificació de futur. Destaca la importància de 
l’aprovació inicial de les modificacions del Pla especial de l’estació, que van votar a favor, 
però condicionat a diverses millores en defensa del patrimoni industrial. 
En l’aspecte econòmic i comercial han estat especialment actius en impulsar l’execució dels 
projectes iniciats en el mandat anterior. Lamenta que s’hagin aturat alguns d’aquests 
projectes com el cas de la reforma del mercat del Pla o la reforma dels mercats municipals. 
També comenta el tema de les enquestes de l’observatori turístic i l’actuació duta a terme pel 
seu grup en relació amb la seva difusió. En matèria de promoció econòmica destaca la 
urgència de la urbanització  i millora dels accessos al PCiTAL, el projecte de la Llotja i el seu 
model de gestió  (demana una informació acurada sobre el tema) i la producció de sòl 
industrial. Faran propostes per apostar per l’economia productiva.  
Quant al compromís nacional d’ERC per assolir la independència, diu que no ser sobirans 
ens dificulta, per exemple, no poder decidir en qüestions tan importants com el Pla de 
l’estació, l’avinguda de Pinyana, etc. Diu que Lleida no ha de ser un titella en mans de la 
ministra de Foment a la qual demana que compleixi amb la nostra ciutat i executi tot allò  
pactat. Demana també al Sr. alcalde més valentia a Madrid i que es faci front comú amb 
diferents sectors de la ciutat per tenir més força davant Foment. També considera que el 
Ministeri de Defensa té un deute amb els lleidatans: Gardeny va costar 16 milions d’euros i 
encara ho estem pagant. Ara en demanen 600.000 euros més per la part pendent de 
transmissió; espera que prosperi la proposició no de Llei feta pel seu partit per aconseguir 
una cessió gratuïta.  Diu que la independència és un privilegi i aquell que la nega   és un 
enemic de la llibertat. Tenen molt present el passat i molt més clar el nostre futur. Insten el 
Sr. alcalde a aprofitar les sinergies per la coincidència política amb el Govern de la 
Generalitat. Ofereix l’ajut dels diputats d’ERC i diu que cal demanar al conseller Llena que la 
seu del DARP es traslladi a Gardeny.  
La ciutat va a més i ha millorat en els darrers anys. Les persones han fet possible que 
aquesta capital sigui una ciutat orgullosa, dinàmica, modèlica i que sap conviure en pau. La 
Paeria ha de saber canalitzar en positiu les energies de la ciutadania i corregir els 
comportaments minoritaris que posin en risc la convivència. Creu que les petites coses que 
milloren la vida quotidiana no funcionen prou bé, es pot millorar molt. Diu al Sr. alcalde que li 
resten tres anys perquè la Lleida més intangible, més humana, la ciutat dels treballadors, la 
capital de les cultures... li agradi a l’Alcaldia i ens agradi a tots. Si aposta pel diàleg i la 
participació tindrà al seu costat el grup d’ERC; en cas contrari (com en els casos de la 
mesquita, la plaça de Ricard Vinyes, etc.) no comptaran amb el seu suport. Demana a 
l’Alcaldia i a l’equip de govern que siguin més realistes, més humils i més empàtics. 
Continuaran treballant perquè Lleida sigui una societat potent, lliure, justa i cohesionada, 
fonament perquè Lleida i Catalunya esdevinguin un país de futur.  
 
Torn de rèplica del Sr. alcalde 
El Sr. alcalde agraeix a la Sra. Bergés el to de la seva intervenció i els aspectes positius que 
ha destacat; considera que la part de crítica també està completament raonada. Creu que els 
termes de ciutat republicana (utilitzat per la Sra. Bergés) i el de ciutat cohesionada són 
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gairebé idèntics. El primer valor d’una ciutat és la cohesió social; durant aquest mandat es 
mantindrà aquest objectiu, juntament amb la convivència. Creu que hi haurà tot un seguit de 
punts d’acord importants amb el grup d’ERC.  
La preocupació per l’educació és comuna i creu que es demostra amb l’acció de govern 
relacionada amb les escoles bressol, les cessions de terrenys per a instituts, el foment de les 
escoles d’art o el suport a la universitat. Sobre els drets civils destaca l’increment 
pressupostari,  però també considera fonamental avaluar el nivell de cohesió i convivència 
que hi ha a la ciutat. La primera quinzena del mes de juliol es farà una comissió monogràfica 
sobre el Pla de barris. Coincideix en estar orgullós del funcionament de la capitalitat cultural 
de Lleida i aquest any hi haurà accions importants (que ha descrit en el seu discurs). Explica 
les gestions que s’estan fent pel finançament del Museu Morera. En sostenibilitat explica que 
s’està treballant per a  l’aprofitament terciari de l’aigua que permeti fer la neteja de la ciutat 
amb aigua tractada. Diu que s’està acabant de redactar el projecte i que espera que pugui 
estar operatiu per a la propera campanya. En matèria de mobilitat es remet expressament a 
la mesura de xoc de creació d’usuaris de l’autobús.  
Reitera l’agraïment pel suport  del grup d’ERC al Pla de l’estació i creu que serà un èxit per a 
la ciutat; cal continuar negociant amb el ministeri. La prioritat del Govern municipal no és la 
independència,  però si  negociar durament amb Madrid, com s’està fent.  Sobre els mercats 
explica l’abandó de l’empresa adjudicatària i que s’està treballant amb el plec de condicions 
per tornar-ho a licitar. La política de foment dels mercats municipals ha estat valorada 
recentment pels mitjans de comunicació; durant aquest mandat tindran un impuls molt 
important. Coincideix amb la necessitat de fer les obres d’accés al PCiTAL. Sobre el model 
de gestió de la Llotja, informa que la propera setmana hi haurà reunió del Consell per tal de 
debatre aquest tema. Se segueix treballat amb els temes de sòl industrial i de foment de 
l’economia productiva. Sobre la seu del DARP reitera que el conseller  ha demanat que es 
mantingui la cessió de l’espai de Gardeny per instal·lar-hi centres rellevants de la Conselleria 
d’Agricultura.  
Acaba dient que la Lleida que més li agrada és la cohesionada; és el focus de la política 
municipal. L’actual Govern és també un govern de progrés  i amb la component catalanista 
absolutament clara.  Agraeix les aportacions que fan des de l’oposició, i també està orgullós 
del mandat anterior en què van compartir govern.  
 
Torn de contrarèplica de La Sra. Montse Bergés 
La Sra. Bergés diu que el cas del mercat del Pla demostra que les condicions posades en un 
moment determinat (especialment els lligats a promocions immobiliàries) cal que ara siguin 
replantejades en alguns casos. En el moment actual cal prioritzar també les inversions en 
qüestions  petites, que serveixen per fomentar la cohesió social. Creu que la idea de la ciutat 
republicana supera, és molt més, que la idea de ciutat cohesionada. Demana que es 
prioritzin les petites obres. Creu que la percepció de la ciutadania diu que encara falten molts 
petits detalls per fer o per arranjar. Potser no n’hi ha prou amb la brigada d’actuació 
immediata. Els grans projectes estan en marxa i tenen una altra dinàmica. També considera 
que cal fomentar l’economia productiva, apostant per l’empresa familiar.    
 
Intervenció de la Sra. Mercè Rivadulla   (grup municipal d’ICV-EUiA) 
La Sra. Rivadulla, abans de començar la seva exposició, demana a la Sra. Bergés una 
rectificació: ha dit que el que no vol la independència és enemic de la llibertat. Des de la 
procedència política del PCE i del PSUC, partits polítics que han lluitat en la dictadura per a 
la recuperació de les llibertats (incloses les llibertats nacionals de Catalunya) creu que és 
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una gran injustícia i una enorme falsedat que es faci una manifestació com la que ha fet la 
Sra. Bergés. Recorda el procés històric de recuperació de les llibertats i els sofriments que 
han costat a moltes persones per aconseguir-les; incloent les llibertats nacionals i el dret  
que els independentistes puguin defensar les seves idees. Reitera la petició de rectificació.  
La Sra. Bergés manifesta que no ha dit que els que no són independentistes són enemics de 
la llibertat. Explica que literalment ha dit: ” .... la independència és un privilegi i aquell que la 
nega   és un enemic de la llibertat.” Considera que té  dret a  expressar les seves opinions, 
tot i no ser compartides.  
La Sra. Rivadulla considera que la Sra. Bergés no ha rectificat. Val la pena puntualitzar-ho. 
Creu que la memòria de les persones que han lluitat per la llibertat requeria aquesta 
intervenció.  
Inicia l‘exposició general fent-se portaveu d’una veïna de la ciutat que va caure a la plaça de 
Sant Joan, a causa del  mal estat del paviment, que va enviar-li un correu manifestant la 
queixa sobre l’estat d’aquesta plaça  (llegeix el correu esmentat). Diu que ha cregut 
convenient llegir les impressions d’aquesta persona perquè il·lustren prou el sentiment que el 
Govern està oblidant les petites coses, el govern oblida que fa un temps volíem fer una ciutat 
per a les persones, pel seu benestar en la vida quotidiana. Amb matisos, el grup d’ICV-EUiA 
considera que Lleida millora i que la ciutat està en un punt de maduresa que li pot permetre 
fer un salt qualitatiu per constituir una peça clau en el conjunt de Catalunya; tenim com a 
ciutat, grans projectes, però no ens hem d’oblidar que la ciutat la viuen dia a dia  persones a 
les qual tenim el deure d’escoltar. Creu que a aquest govern se’l  veu sense ànima, sense 
entusiasme; es va voler que aquest mandat estigues marcat per la preponderància de la 
gerència i el que es trasllueix és fredor i distanciament respecte a la ciutadania. 
Pel que fa a l’acció de govern observa una falta total de noves idees i nous projectes. 
Qualifica de negligent l’actuació en referència amb projectes iniciats el mandat anterior; 
pregunta què ha passat amb la subvenció del departament d’educació per a l’Escola de 
Jardineria o on aniran els alumnes de l’EMBA el curs vinent. Pel que fa a nous projectes, 
pregunta també sobre la segona edició de la  Fira de la FP (fruit d’una idea treballada fa molt 
de temps) i considera que la Universitat Popular segueix amb la inèrcia del que ja s’estava 
fent. En l’àrea de la Dona, creu que tampoc no hi ha res de nou i l’atonia s’expandeix a tota 
la gestió. Això els preocupa perquè la participació activa de les dones, la seva socialització i 
la seva formació les considerem indispensables per al manteniment del pols vital de la ciutat. 
Creu que  ningú no veu que s’hagi avançat gens en aquesta direcció, malgrat  tenir fet i 
aprovat des de l’any 2007 en el Primer Pla Municipal d’Igualtat de Gènere. 
Creu que l’habitatge ha estat el gran negligit d’aquesta nova etapa seva i que n’és prova 
fefaent que a data 6/6/08 no s’ha presentat cap nou projecte de vivenda amb protecció per a 
la seva qualificació provisional, fora dels que ja es varen endegar en l’anterior mandat. 
Defensa el treball fet per l’Oficina Local d’Habitatge. Tot i l’anunci de nous projectes no han 
vist cap realització efectiva que no vingués programada del mandat municipal anterior. 
També critica  l’endarreriment en la finalització del  “Camí Natural del Riu”. Recorda 
igualment projectes com l’Agència Local d’Energia i el Pla Energètic de la ciutat de Lleida, el 
Pla Director de la Bicicleta, l’Ordenança de protecció del Medi Natural, l’aula de formació 
sobre els animals de companyia o l’enquesta sobre el grau de satisfacció del servei de neteja 
i recollida selectiva i creu que han estat negligits o paralitzats. Pregunta com ha fomentat el 
Govern  la participació activa de la ciutadania en els assumptes que importen a la majoria i 
es menta de forma especial la constitució dels Consells Territorials de Barri (considera que el 
Govern ha fet d’aquets projecte un aparador, sense voluntat de veritable servei a les idees 
per a la gent.) .  
En darrer lloc parla de dos grans projectes de ciutat la situació dels quals els preocupa: El 
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Pla Especial de l’Estació i el Parc Científic i Tecnològic de Gardeny. Respecte al primer 
projecte diu que ja es varen pronunciar al Ple del passat mes. Es mantenen amb la idea que 
amb aquest Pla de Millora el govern ha volgut fer de la necessitat, virtut. Reitera els 
arguments explicats en el Ple per considerar que l’objectiu de la reforma no ha estat la 
construcció de habitatge públic sinó el recuperar la inversió avançada per la EMU per la 
realització del cobriment de les vies i el Pont de Príncep de Viana (Desitja que la crisi 
econòmica no acabi amb la viabilitat d’aquesta empresa pública i que es pugui dedicar a 
altres activitats tant necessàries per a la ciutat com la construcció d’habitatge protegit.). 
Considera que en el cas del PCiTAL de Gardeny ens estem desviant del principal objectiu 
des que es va crear: fer un autèntic centre d’investigació agroalimentària, que havia de 
convertir-se en el referent de la recerca  en aquesta matèria de tota Catalunya. La dispersió 
dels projectes que s’hi instal·len, la manca de complicitat d’altres administracions i les 
empreses del sector, els fa témer que el seu Govern ha renunciat ja a la capitalitat de Lleida 
en el sector de la agroalimentació.  
Clou la seva intervenció valorant que en aquests moments la crisi econòmica es comença a 
sentir en els diversos sectors productius de la ciutat. També tindrà repercussions, sens 
dubte, en els ingressos municipals. El seu crit d’alerta es situa en la obligació que en 
situacions com aquesta tenen totes les administracions, i especialment la local, d’atendre, en 
ares del benestar de les persones i la cohesió social, les necessitats bàsiques dels sectors 
més febles de la societat. En aquest sentit es formulen les propostes de resolució del seu 
grup.  
 
Torn de rèplica del Sr. alcalde 
El Sr. alcalde agraeix a la Sra. Rivadulla el to de l’exposició i moltes de les opinions 
polítiques, amb les quals coincideix. Creu evident que molts dels projectes que ara es 
desenvolupen provenen del mandat anterior, el qual considera que va fer una gran tasca. 
Destaca especialment àmbits com l’educatiu, en el qual s’estan assumint noves 
competències, es treballa intensament en la promoció de la formació professional, es duen a 
terme els projectes i la planificació de les escoles bressol,  es prioritza en aquest mandat  les 
tres escoles d’art, es promouen noves titulacions, etc.  
En matèria de polítiques d’igualtat orientades vers la dona diu que s’estan duent a terme 
programes  que es van començar o planificar també en el mandat anterior; en cap cas han 
disminuït els serveis, sinó que se n’impulsen de nous. Pel que fa a l’habitatge es remet a la 
primera intervenció de l’ Alcaldia i les dades que ja ha comentat. Sobre el manteniment de la 
ciutat diu que, tot i que hi ha opinions negatives, també hi ha una opinió majoritària en el 
sentit que la ciutat està millorant i s’està notant el canvi. L’increment en la dotació per 
mantenir la ciutat ha estat d’un 400%.  Sobre el camí natural del riu, explica que està a punt 
d’acabar la seva execució (comenta les detalls);  caldrà fer una gran difusió d’aquest projecte 
entre la ciutadania. També creu que s’està duent a terme el procés de creació dels consells 
municipals de barri, que és una eina de participació creada també en el mandat precedent.  
Sobre el Pla especial de l’estació creu que és evident la seva qualitat de pla de millora, però 
també és essencial garantir  el finançament del conjunt de les obres que s’han fer; explica 
que l’increment del sostre edificable és possible perquè s’ha aconseguit un major cobriment 
de les vies i hi ha una major superfície per passejar (la llosa de cobriment serà ara 
urbanitzada).  Serà un nou espai urbà de la ciutat, en forma de passeig. Explica que els 
acords als quals s’ha arribat amb ADIF en cap cas són pitjors que els adoptats en altres 
ciutats (comenta altres exemples). En referència amb el PCiTAL, diu que més que preocupat 
està ocupat en la seva promoció; creu que la mort d’un parc científic es produeix quan 
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deixen de fer recerca (tant de base com aplicada) o creació de productes i serveis  i 
innovació per convertir-se en polígons industrials; el Parc ha de ser el paradigma de relació 
entre la universitat i l’empresa. El que és important és aconseguir una massa crítica; a final 
d’any hi treballaran unes 1.000 persones en recerca i en desenvolupament. El polígon  
industrial és a Torreblanca i la millora  es farà al polígon del Segre.  
 
Torn de contrarèplica de la Sra. Mercè Rivadulla 
La Sra. Rivadulla demana a l’actual Govern que aprofiti la feina feta durant el mandat 
anterior (esmenta exemples com el Pla d’igualtat d’oportunitats, el Pla director de la bicicleta, 
el Pacte per la mobilitat sostenible i segura, etc.). Cal aprofitar allò de bo que s’havia 
començat o planificat. Reitera la divergència d’opinions amb l’Alcaldia en relació amb el Pla 
de l’estació. Demana que es confirmi si RENFE farà una entrada a l’estació pel carrer Roger 
de Llúria. Està d’acord amb les mesures econòmiques proposades avui pel Sr. alcalde,  però 
creu que mesures com la relativa a la gratuïtat del transport dels joves haurien de formar part 
de tot un pla de mobilitat, amb priorització de mesures i consens general. Discrepa també en 
quant a la preocupació per la situació de l’EMU: a la Sra. Rivadulla sí que li preocupa 
l’evolució dels seus paràmetres financers (els explica) que considera preocupants en un 
moment de recessió econòmica i de dificultat per realitzar el patrimoni i fer política 
d’habitatge.  
El Sr. alcalde diu que en el Pla especial de l’estació hi haurà una primera recuperació de 
capital amb la promoció del centre comercial a la zona, que caldrà fer a finals d’any o 
començament de l’any proper en aplicació del PTSEC. Confirma que el projecte bàsic, que 
en dates recents els  ha presentat ADIF, preveu l’entrada ferroviària a l’estació des de 
Pardinyes, pel carrer Roger de Llúria.  
 
Intervenció de la Sra. Marta Camps   (grup municipal  del PSC) 
La Sra. Camps comença la seva intervenció al fil d’alguna de les manifestacions del grups 
precedents. S’ha parlat de percepcions ciutadanes; cal tenir en consideració que una 
percepció sempre té caràcter subjectiu; entre els mateixos grups de l’oposició hi ha visions 
radicalment diferents sobre l’estat de la ciutat, per exemple. També hi ha opinions diferents 
sobre la millora de les qüestions més quotidianes; reitera que l’equip de govern està 
especialment compromès amb la ciutat dels detalls. En aquesta matèria s’estan dedicant 
grans esforços econòmics i de personal. La realitat és la d’un treball començat en el mandat 
anterior i que ara es continua i es millora amb un increment de les partides de via pública, de 
manteniment de camins, etc.  Volem una ciutat neta i cuidada i seguirem treballant en 
aquesta línia.  
Creu també important valorar les xifres en matèria d’habitatge. Primer perquè no tots els 
visats de projectes preveuen si els habitatges seran (o no) de protecció pública, ja que es 
demana la qualificació posteriorment. En el que va d’any s’han visat projectes amb 304 
habitatges d’HPO i la Generalitat diu que s’han iniciat a Lleida en aquest any 439 habitatges 
protegits. L’habitatge de protecció és l’únic que s’està promocionant de nou a la ciutat. Per 
això també l’habitatge de promoció pública és una de les prioritats del Govern municipal, tal 
com ha explicat el Sr. alcalde en la seva intervenció inicial mitjançant l’actuació de l’EMU 
(reitera i complementa les dades que ell ha facilitat). Assegura  que l’EMU té una bona salut 
financera  i és capaç d’assolir i dur a terme la política de construcció d’habitatges socials 
encarregada pel Govern municipal. En aquest moment val la pena assumir riscos i dur a 
terme totes les obres que preveu el Pla de l’estació, ja que és una aposta de futur per a la 
ciutat.  S’intenta i s’intentarà aconseguir consens en aquest i altres temes, però el Govern té 
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l’obligació d’actuar perquè la ciutat no perdi el ritme.  
Sobre les actuacions del darrer any, vol destacar tant les de transformació urbana com les 
derivades del Pla de l’estació o el projecte de la plaça de Ricard Vinyes, que han permès 
mantenir un gran ritme de contractació pública (una de les millors receptes contra la recessió 
econòmica).  S’ha demostrat que es poden solucionar problemes difícils de gestionar com el 
de la nova ubicació de la futura mesquita (tot i que no s’ha pogut obtenir el consens desitjat). 
Es fan petites i grans obres. Considera que alguns dels incompliments dels quals n’ha parlat 
algun dels grups municipals no és propi que es plantegin en el primer any del mandat. Els 
projectes que depenen del Govern municipal s’estan duent a terme; la credibilitat és un punt 
bàsic i els resultats electorals en són una bona mostra. Hi pot haver retards en una o altra 
obra, és una cosa ordinària i habitual. Hi ha voluntat d’executar bé les obres petites i les 
grans, en major mesura les primeres, ja que els grans projectes de ciutat estan pràcticament 
encaminats. Se seguirà treballant en el manteniment de la ciutat, en la millora de la via 
pública, etc.  
El Govern té una percepció diferent que la dels grups de l’oposició sobre l’estat de la ciutat. 
Reitera la voluntat d’arribar al màxim consens possible, però sense paralitzar l’activitat o 
abaixar el ritme d’actuació. Clou la seva intervenció  oferint diàleg i voluntat de treball. 
 
Torn de rèplica del Sr. alcalde 
El Sr. alcalde agraeix les paraules de la Sra. Camps, el seu treball i el de tot el grup que du a 
terme l’acció de govern cada dia a la nostra ciutat.  
 
Cloenda del Sr. alcalde 
En primer lloc agraeix a tots els grups el to constructiu del debat (tant en la crítica raonable 
com en les propostes). Cal continuar treballant per garantir la cohesió de la ciutat. Lleida 
creix i millora, tot i estar en una situació global de desacceleració o crisi econòmica. Ha 
presentat un conjunt de mesures, alguna de les quals serà operativa de forma immediata i 
altres amb l’aprovació de les ordenances fiscals o amb l’inici del curs escolar. Aquestes 
mesures volen ser un símbol de sensibilitat en una situació de crisi, ajudant els més febles a 
pal·liar els efectes. Cal polítiques als altres nivells (europeu, estatal i català) per generar la 
confiança necessària. Des de l’Ajuntament no hem de defugir, però, cap responsabilitat, 
especialment les derivades de la proximitat directa del ciutadà. Cal implementar les 
polítiques que puguem dur a terme per disminuir l’efecte de l’increment de l’atur o de la 
dificultat econòmica dels ciutadans.  
Acaba dient que hem de ser capaços d’harmonitzar els grans projectes de ciutat (que ja 
estan endegats) amb la petita/gran obra de millora en un lloc determinat o la millora del 
servei de neteja o  el de jardineria. En els temes importants de ciutat i de cohesió social es 
mantindrà informat al teixit social de la ciutat, amb processos de participació i especialment 
amb la participació dels 27 membres de la corporació. El Govern té la responsabilitat de tirar 
endavant aquest gran projecte de ciutat.  
 
Presentació de les propostes 
 
Grup municipal de CiU 
El Sr. Guallar manifesta que aquest Ple és una oportunitat perquè els grups plantegin els 
temes que considerin estratègics i més importants, que condicionaran l’esdevenir de la 
ciutat. Hi ha entre els grups diversos tons i percepcions sobre la ciutat i les polítiques que cal 
aplicar. També hi ha coincidències en les propostes que avui es debatran (inicials o 



 
 
 
 
 
 

 29

posteriors, com és el cas del pla de millora per afrontar la crisi). El grup de CiU va presentar 
28 propostes de resolució: el moment de crisi obligava a presentar un pla de mesures (19 
propostes), la resta fan referència a qüestions de participació, seguretat, immigració, etc. Les 
primeres 19 propostes ja han estat comentades de forma general pel Sr. Gavín. Es proposen 
actuacions en tres àmbits: estalviar i contenir la despesa; donar suport a les persones i 
famílies i incentivar l’economia i l’ocupació local.  
Considera imprescindible la reducció de despeses no necessàries (prescindibles); cal 
alliberar recursos. Defensa la conveniència de la digitalització documental. Cal donar 
exemple d’austeritat i d’estalvi. Explica la proposta de resolució sobre la formació d’alts 
càrrecs, però demana mesura en l’ús dels fons públics. En matèria impositiva proposen que 
l’increment sigui la meitat de l’IPC (no plantegen abaixar els impostos); cal moderar la 
pressió fiscal i alliberar recursos per a les famílies i empreses. Demanen exempcions i 
bonificacions només per als col·lectius més necessitats. També proposen la dotació de 
recursos humans necessaris per implementar la Llei de la dependència. Cal incentivar 
l’economia local, per això plantegen el pla de rehabilitació de façanes i dels edificis (millora 
de la imatge, creació de llocs de treball, etc.), millora dels camins de l’horta, accessibilitat o 
supressió de barreres arquitectòniques. L’execució de les inversions previstes és 
imprescindible, especialment en el cas de places cèntriques com la de Blas Infante, Sant 
Francesc, etc. La finestreta única és necessària per a empresaris i emprenedors, així com 
l’impuls d’eines com l’IMT o el Consorci de Promoció Econòmica. Considera especialment 
important la proposta de reunió del Consell Econòmic i Social. Agraeix l’acord assolit en la 
proposta referent als polígons industrials.  
 
Grup municipal del PP 
El Sr. Zapater diu que el seu grup ha presentat 4 propostes que considera positives per a la 
millora de la ciutat en algunes qüestions puntuals. La primera proposta fa referència a la Seu 
Vella, de la qual destaca la importància que té per als lleidatans i visitants. L’acord que es 
proposa és l’acceleració dels treballs per millorar els accessos, consolidació de les muralles i 
 de l’entorn del  vessant nord (de la plaça de la Sardana fins als pous de gel). La segona 
proposta fa referència al marge dret del riu Segre. El marge esquerre està en condicions 
magnífiques i en el marge dret caldria fer algun treball en al mateix sentit. Es demana fer les 
gestions corresponents davant la CHE per fer aquesta millora (llegeix la part dispositiva de la 
proposta).  
La tercera proposta fa referència a la imatge de les principals entrades i sortides de la ciutat, 
Caldrà fer gestions amb el Ministeri de Foment per millorar la il·luminació de les zones més 
importants (llegeix i explica els detalls de la  proposta: zones, actuacions, etc.). La quarta 
proposta incideix sobre els quatre pulmons de Lleida, sobre els quals es demana que siguin 
convertits en parcs singulars i que siguin protegits i potenciats. 
 
Grup municipal d’ERC 
El Sr. Mitjans valora la importància de la possibilitat de presentar propostes en aquest Ple. 
Esmenta que alguna de les resolucions d’altres anys encara no s’han implementat, tot i estar 
aprovades (comenta com a exemples els acords relatius a la dignificació d’espais públics 
com la plaça de Sant Francesc o l’elaboració d’una ordenança per  millorar el paisatge urbà 
del Centre Històric). Demana que es desenvolupi tot allò que s’aprovi. 
ERC presenta tres propostes. Van adreçades a tres eixos. La primera vol ajudar a millorar el 
trànsit de la ciutat. En la segona proposta s’insta l’equip de govern a ser més rigorós amb les 
empreses concessionàries. En la tercera es vol fixar  un punt de partida per recuperar la 
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memòria històrica de la ciutat, que a la vegada és la nostra identitat com a lleidatans.  
En el primer cas es proposa  crear més estacionaments de proximitat o dissuasoris, per tal 
que els ciutadans puguin arribar al seu lloc de destí en transport urbà o a peu (llegeix la part 
dispositiva de la proposta).  La segona proposta pretén millorar el control (tècnic i jurídic) 
sobre les nombroses concessions que l’Ajuntament té fetes a empreses privades. Les 
comissions de seguiment no són suficients, hi ha casos en què els concessionaris no són 
prou rigorosos en el compliment de les seves obligacions (esmenta alguns exemples). Creu 
necessari que es confeccioni una llista pública de totes les concessions i la seva durada i 
que es reti comptes del  funcionament en una Comissió Informativa. La tercera proposta (feta 
com a partit catalanista, nacionalista i independentista) pretén millorar la recuperació de la 
memòria històrica de la ciutat. Cal dignificar i senyalitzar les foses comunes del cementiri en 
les quals hi ha enterrats els lluitadors republicans. Pretenen, amb aquestes propostes, una 
ciutat més còmoda, més justa i més cohesionadament republicana.  
 
Grup municipal d’ICV-EUiA 
La Sra. Rivadulla explica que presenta quatre propostes de resolució. La primera tracta 
sobre una preocupació mediambiental i planteja la necessitat que l’Ajuntament aprovi 
l’ordenança de protecció del patrimoni natural durant aquest any (s’ha transaccionat el 
termini amb l’equip de govern). Creu que tots som conscients de les dificultats que es troben 
els arbres quan han de competir amb l’obra civil; Lleida necessita aquesta ordenança de 
protecció del patrimoni natural per protegir les espècies vegetals que tenim a la ciutat 
(explica quins són els punts tècnics més importants). Accepta les esmenes proposades pel 
PSC per tal de consensuar la moció.  
La segona proposta vol instar el Ple a adoptar tot un seguit de mesures en matèria 
d’habitatge. Explica quina és la part amb la qual està d’acord l’equip de govern i la manca 
d’acord en relació amb el punt segon que fa referència a la recuperació del contingut del 
PAUM redactat el mes de febrer del 2006 (llegeix, íntegra, la part dispositiva ). Lamenta que 
no s’hagi acceptat aquest punt i que s’hagi abandonat la tramitació del PAUM, especialment 
la col·laboració entre EMU i INCASOL per fer habitatges de promoció pública.  
Les dos darreres propostes tenen a veure amb temes de cohesió social. No veu gaire 
coherent que el PSC defensi el consens i el diàleg en aquesta matèria i, per altra banda, un 
tema tan important com la ubicació de la nova mesquita s’aprovi de forma unilateral. El seu 
grup s’ha oposat rotundament a la instal·lació de la nova mesquita al polígon  industrial (ho 
troben discriminatori, inadequat i que no és digne.). Hi ha un document molt elaborat que 
argumenta que el lloc proposat no és l’idoni. Llegeix íntegrament els punts de la proposta 
relativa a la ubicació de la mesquita i  que consta transcrita en la part dispositiva de l’acta. La 
darrera moció, consensuada amb el grup socialista, es refereix al Pla d’inclusió social i la 
determinació de les necessitats que se’n deriven i que es facin les previsions 
pressupostàries conseqüents.  
 
Grup municipal del PSC 
El Sr. Presseguer diu que el seu grup ha presentat tres propostes de resolució que posen 
damunt la taula i que són l’ànima que el grup vol posar de manifest. Responen a tres 
conceptes bàsics. La primera proposta es fonamenta en la importància de la convivència 
(que fa possible la qualitat de vida, el  poder d’atracció i la vitalitat de la ciutat); ha d’haver 
una cultura de drets i de deures a la nostra ciutat, de respecte  i d’integració. Es proposa un 
compromís de les forces polítiques de l’Ajuntament per tal de  debatre totes les qüestions 
relacionades amb la immigració, des del diàleg  i el respecte a totes les comunitats. També 
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es manifesta el compromís municipal de donar suport a les polítiques que adoptin l’Estat i la 
Generalitat en aquesta matèria. Integració i respecte de drets i de deures.   
La segona resolució vol situar la ciutat de Lleida al capdavant de les polítiques de 
digitalització i d’aplicació de noves tecnologies. Es posa damunt la taula el concepte de ciutat 
digital (de tots els veïns i les veïnes de la ciutat, des del Centre Històric fins a l’Horta).  Hem 
de fomentar la creació de xarxes i  l’ús efectiu de les noves tecnologies. Hem de donar 
exemple, i per això es proposa que l’Ajuntament faciliti la creació de continguts per omplir 
aquestes noves vies de comunicació (explica diverses actuacions en aquest sentit).  La 
Paeria ha de facilitar aquestes oportunitats, que han de ser conegudes per la ciutadania.  
La tercera proposta fa referència al Pla local d’acció per afavorir la inclusió i la participació de 
les persones discapacitades a les activitats municipals. Es fa una crida progressista amb el 
compromís de redactar un Pla local de serveis socials un cop estigui desenvolupat el Pla 
estratègic de la Generalitat en aquesta matèria.  El Pla local s’haurà d’impulsar amb la 
col·laboració de tots: entitats i altres administracions.  
 
Torn de posicionament de vot 
 
Grup municipal de CiU 
El Sr. Guallar, de manera sintètica, explica les 9 propostes que no va poder comentar en el 
primer torn d’intervenció i que fan esment a la participació, el diàleg i el consens en tot allò 
que impulsa l’Ajuntament. Fa un breu resum de les propostes relatives al Museu de Lleida i 
al Mercat del Pla, a la seguretat ciutadana (més mossos d’esquadra i major dotació a la 
Guàrdia Urbana) i a la immigració en relació amb la temporada d’estiu.  
Creu que les propostes de resolució del PSC són excessivament intangibles, un brindis al 
sol. Es peca de redundància en relació amb uns drets reconeguts constitucionalment. No es 
pot donar tampoc xecs en blanc a les polítiques que fixin altres administracions. Estan 
d’acord amb potenciar la participació, el diàleg i el consens,  però el grup socialista no dóna 
suport a algunes mocions de CiU en aquestes matèries. Troben a faltar concreció, hi ha 
només bones intencions. Celebra que quan es parla de ciutat digital s’inclogui de forma 
expressa l’Horta de Lleida, que considera la gran oblidada en altres actuacions (explica 
quins són els problemes més importants). Creu que caldria implementar a l’Horta el wimax, 
tal com va proposar el grup de CiU; es va demanar també la retransmissió dels plens. Estan 
d’acord amb la tercera de les propostes socialistes, tot i que també és molt genèrica. 
Votaran a favor dels punts 1 i 3 de la moció d’ICV-EUiA respecte de la proposta sobre la 
mesquita. En el punt segon creu que no és bo tancar les portes  a la possibilitat de situar la 
nova mesquita en un espai periurbà. Donaran suport a la moció sobre habitatge i a la del Pla 
d’inclusió social i a l’ordenança sobre paisatge urbà.  
Sobre les mocions d’ERC sobre estacionaments de proximitat (lloa la denominació per 
considerar que és la més correcta) estan d’acord i creu que és una coincidència del 
programa electoral de tots els grups. Sobre la memòria històrica està d’acord a defensar el 
record de tothom. Donaran suport a les resta de propostes. 
Pel que fa a les propostes del grup del PP diu que la proposta de la Seu Vella és “un clàssic” 
d’aquests plens; hi donaran suport. Creu encertada la proposta sobre el marge esquerre del 
riu. S’abstindran de votar la proposta sobre els parcs singulars. Sobre les entrades i sortides 
de la ciutat pregunta si l’equip de govern té previst implementar aquestes mesures, encara 
que sigui de forma progressiva. Hi donaran suport tot i que és molt ambiciosa.  
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Grup municipal del PP 
El Sr. Zapater agraeix els vots favorables a les propostes del seu grup.  
Votaran afirmativament les propostes de CiU i les del PSC. Votaran afirmativament també 
les mocions del grup d’ICV-EUiA excepte la relativa a la mesquita. De les mocions del grup 
d’ERC votaran afirmativament a totes llevat de la que fa referència a la Guerra Civil en què 
s’abstindran de votar, per raons òbvies.  
 
Grup municipal d’ERC 
El Sr. Mitjans, en relació amb les propostes presentades pel grup de CiU, manifesta el 
posicionament següent: votaran en contra de la relativa al rigor pressupostari (el problema 
de finançament dels ajuntaments no ve condicionat per la despesa en homenatges o en 
pins); votaran a favor de la proposta sobre tecnologia d’informació, votaran també a favor de 
les despeses de formació per a alts càrrecs; s’abstindran en la de taxes i impostos 
municipals (el debat es produirà el proper mes); a la de serveis a les persones, hi votaran en 
contra (el tema s’ha de desenvolupar amb contractes programa entre l’Ajuntament i la 
Generalitat); en la del Pla d’inversió local, s’abstindran de votar; està d’acord en la proposta 
sobre sòl industrial, així com en la de participació ciutadana; s’abstindran de votar en la 
moció sobre seguretat (estan d’acord a millorar la Guàrdia Urbana i se sap els esforços que 
fa l’intendent en cap i la Regidoria en aquest sentit); s’abstindran també en la moció 
d’immigració.  
A les propostes del grup del PP diu que votaran a favor de la referida a la Seu Vella, tot i que 
seria bo concretar-la més. No està d’acord en la proposta sobre el marge dret del riu, per una 
raó de seguretat ciutadana (no creu que la CHE pugui autoritzar aquestes obres). Sobre les 
entrades i sortides de la ciutat s’abstindran de votar, ja que no és responsabilitat de la Paeria 
que no estiguin arranjades en la seva totalitat. Sobre els parcs singulars, hi votaran en 
contra; s’ha fet molta feina des de la Regidoria corresponent i es presenten propostes 
concretes als projectes.  
Votaran a favor de la proposta d’ICV-EUiA sobre el Pla d’inclusió social. S’abstindran en la 
referida a la mesquita (demana a l’Alcaldia que sigui valenta i desenvolupi el Pla que es va 
endegar el mandat passat). Sobre l’ordenança de protecció del patrimoni natural, hi votaran 
a favor i s’abstindran de votar en la referida al PAUM i el sòl públic (el mes proper hi haurà 
una comissió per tractar aquests temes).  
Votaran a favor de la proposta del PSC sobre Lleida ciutat digital, amb l’esmena incorporada. 
S’abstindran de votar en la d’immigració i drets civils (creu que la Regidoria ja fa aquestes 
tasques de forma correcta). Votaran a favor de la que fa referència al Pla local de serveis 
socials, amb l’esmena que han incorporat.  
Agraeix els vots favorables a les mocions que ha presentat el seu grup i a les esmenes 
incorporades.  
 
Grup municipal d’ICV-EUiA 
En relació  amb les propostes del grup de CiU comenta que la primera, relativa a reducció de 
despeses, la considera exagerada; com sigui que la despesa que fa el Govern també  creu 
que és exagerada, s’abstindrà de votar. Votaran a favor de la resta de propostes a excepció 
de la  que fa referència a impostos i taxes (que hi votaran en contra) i de la proposta sobre 
immigració.  
Sobre les propostes del PSC diu que votarà a favor de la que fa referència a la carta de drets 
socials. Votaran també a favor de la que tracta sobre la immigració, tot i que considera que 
entra en contradicció amb el procés que han dut a terme amb la mesquita.  Sobre la 
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proposta de la ciutat digital demana votació separada dels punts 1 i 3 i del punt 2. 
Votaran a favor de la proposta del PP sobre la Seu Vella i en contra de les altres tres que 
han presentat. El marge dret del riu és una zona inundable i la CHE no admetrà l’alternativa 
que volen fer. Les propostes sobre enllumenat són d’una insostenibilitat que qualifica de 
tremenda.  En el tema dels parcs creu que calia haver fet proposicions diferenciades. 
Votaran a favor de totes les propostes presentades per ERC, tot i que el tema dels 
estacionaments ja estava acordat de forma solemne amb l’aprovació del pacte per a la 
mobilitat.  
Recorda que en el Ple anterior de l’estat de la ciutat, el seu grup va proposar una moció per 
tal de fer una escultura urbana dedicada a la figura de Francesc Macià (llegeix l’acord). Es va 
aprovar i no s’ha dut a terme. 
 
Grup municipal del PSC 
La Sra. Camps manifesta que s’ha fet un esforç per arribar a consensos. De les 24 
resolucions presentades 12 es votaran a favor i 2 més es votaran favorablement  de forma 
parcial. La resta no s’aproven perquè són difícils d’implementar tècnicament (com en el cas 
del marge dret del riu, l’enllumenat, etc.) o perquè suposen increments pressupostaris.  
En relació amb les proposes de CiU votaran a favor de la que fa referència a les TIC, 
parcialment a la que fa referència a impostos i taxes i la que tracta de sòl industrial.  
De les propostes d’ICV-EUiA  en votaran favorablement tres i no poden donar suport a la 
part que fa referència a la mesquita (defensa la ubicació proposada i la cultura dels drets i 
deures). Explica diversos exemples de mesquites i altres oratoris  ubicats en polígons a 
Catalunya.  
Donaran suport a la proposta del PP sobre la Seu Vella. Votaran en contra de les altres tres, 
per motius similars als explicats pels grups que han intervingut anteriorment.  
Votaran a favor de les tres mocions d’ERC, que han estat transaccionades.  
 
 
Cloenda per part del Sr. alcalde 
El Sr. alcalde clou la sessió agraint el to de les intervencions i els debats i l’esperit 
constructiu de debats i propostes. Destaca que s’han aprovat més del 50% de les 
proposicions presentades. El Govern assumeix el compromís de tirar endavant el 
compliment de les propostes aprovades. Pel que fa a  les mesures anunciades per fer front a 
la situació econòmica actual, diu que s’implementaran en els terminis que s’han presentat i 
d’acord amb la normativa reguladora de cada qüestió. Fa una especial referència al Pacte 
social per a la ciutadania com a instrument de sensibilització de determinades polítiques com 
les de mobilitat i ús del transport públic (agraeix a les centrals sindicals signatàries del Pacte 
la seva sensibilitat en aquesta matèria). Ratifica el compromís del Govern de seguir fent 
possible una ciutat amb cohesió, amb convivència i amb l’aportació de tots els grups 
municipals.  
 
 
L’alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
El secretari 

Vist i plau 
L´alcalde

 


